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J
P EMS je, u ote`anim uslovima
privre|ivawa nastalim usled
svetske ekonomske krize,

ostvarilo pozitivan rezultat u po-
slovawu u prvom tromese~ju 2011. go-
dine, istaknuto je na 30-oj sednici
Upravnog odbora.

Pozitivne rezultate iz poslov-
nih i finansijskih odnosa predsta-
vio je izvr{ni direktor za ekonom-
sko finansijske poslove Jovan
E}imovi}. Koli~ina ukupno preuze-
te energije u tom periodu je 4,7 pro-
cenata ve}a od planirane, a 7,4 pro-
centa ve}a nego u istom periodu pro-
{le godine. Kapacitetima za prenos
isporu~eno je 4,8 procenata vi{e
elektri~ne energije od planiranog,
{to je 7,1 procenat vi{e nego u pr-
vom kvartalu pro{le godine. Stopa
gubitaka u prenosu je mawa od plani-
rane 3,9 procenta i iznosi 2,72 po-
sto. Na ostvareni dobitak iz po-
slovnih odnosa uticala je ve}a ko-
li~ina isporu~ene energije, ali i
porast prihoda po osnovu alokacije
prekograni~nih kapaciteta i aukci-
ja (111 procenata u odnosu na isti pe-

riod pro{le godine), prihoda od
prikqu~aka (109 procenata u odnosu
na pro{lu godinu). Prihod od pri-
stupa i kori{}ewa sistema za pre-
nos elektri~ne energije je 9 proce-
nata ve}i u odnosu na period januar
– mart 2010. godine. 

Na sednici, koju je vodio pred-
sednik Upravnog odbora Vidoje Je-
vremovi} i kojoj su prisustvovali
generalni direktor dr Milo{ Mi-
lankovi} i zamenik generalnog di-
rektora Sandra Petrovi}, usvojeni
su finansijski izve{taji i konsoli-
dovani finansijski izve{taji JP
EMS za 2010. godinu, kao i izve{ta-
ji nezavisnog revizora o finansij-
skim i konsolidovanim finansij-
skim izve{tajima za 2010. godinu.
Tako|e, usvojena je i odluka o raspo-
deli dobiti JP EMS za 2010. godinu.

Dobit }e se rasporediti na jednake
delove izme|u Osniva~a, Vlade Re-
publike Srbije i JP EMS. Od 50 pro-
cenata koji pripadaju JP EMS, 30 }e
se iskoristiti za ulagawa u razvoj
Preduze}a a 20 procenata dobiti
bi}e ispla}eno zaposlenima po
osnovu u~e{}a u dobiti Preduze}a.

Na dnevnom redu bilo je i dava-
we saglasnosti na odluke Skup{ti-
ne Privrednog dru{tva „Elektroi-
stok – Izgradwa“ o usvajawu izve-
{taja o poslovawu za 2010. godinu,
usvajawu izve{taja nezavisnog revi-
zora o reviziji finansijskih izve-
{taja za 2010. godinu, usvajawu fi-
nansijskih izve{taja za 2010. godinu
i o raspodeli dobiti Privrednog
dru{tva za 2010. godinu. Izvesito-
ci, mr Neboj{a Lap~evi}, predsed-
nik Skup{tine PD „Elektroistok –
Izgradwa“ i Aleksandar Lugowa,
rukovodilac Slu`be za ekonomsko-
finansijske, komercijalne i op{te
poslove, istakli su da je i pored
ote`anih uslova privre|ivawa,
Privredno dru{tvo poslovalo sa
uspehom. Pozitivni poslovni rezul-
tat ostvaren u 2010. godini je posle-
dica uspe{no zavr{enih poslova u
predvi|enim rokovima i okon~awe
radova na kompletnoj rekonstrukci-
ji trafostanica Beograd 8, Ni{ 2,
Novi sad 3 i Leskovac 2, kao i rea-
lizacija radova na izgradwi i re-
konstrukciji ve}eg broja dalekovo-
da i trafostanica. Od dobiti PD
„Elektroistok – Izgradwa“ za 2010.
godinu, polovina pripada Osniva~u,
JP EMS, a polovina Privrednom
dru{tvu, od ~ega }e se polovina is-
koristiti za investicione nabavke,
a ostatak }e se isplatiti zaposle-
nima na neodre|eno vreme, na bazi
ispla}ene decembarske zarade za
2010. godinu. 

Upravni odbor dao je saglasnost
i na odluku Skup{tine PD „Elektro-

POSLOVNA POLITIKA

ODR@ANA REDOVNA SEDNICA UPRAVNOG ODBORA JP EMS

Uspe{no poslovawe u uslovima krize
Stopa gubitaka u prenosu svega 2,72 posto. – Ostvareni po-

zitivni rezultati u prvom kvartalu

Usvojeni finansijski izve{taji za 2010.

Upravni odbor i Poslovodstvo JP EMS 

zaposlenima ~estitaju Dan Preduze}a 

i `ele i ubudu}e mnogo uspeha
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istok – Projektni biro“ o raspodeli
dobiti za 2010. godinu, a izvestioci
su bili Goran Pavlovi}, direktor
PD, i Tawa Gavrilovi}, predsed-
nik Skup{tine PD. Dobit dele na
jednake delove Osniva~, JP EMS i
Privredno dru{tvo „Elektroistok
– Projektni biro“. Od 50 procenata
koje pripadaju Privrednom dru{tvu,
32 procenta iskoristi}e se za ula-
gawa u revitalizaciju i obnovu vo-
znog parka, nabavku programa za pro-
jektovawe i nabavku opreme. Osta-
tak }e biti ispla}en zaposlenima u
Privrednom dru{tvu, na osnovu u~e-
{}a zaposlenih u ostvarenoj dobiti.

Direktor Pogona Beograd Ilija
Cvijeti}, izvestio je ~lanove
Upravnog odbora o realizaciji od-
luke UO JP EMS o rashodu osnovnih
sredstava sa TS Beograd 8 Pogona
Beograd. Izvestilac o realizaciji
odluke UO JP EMS o rashodu osnov-
nih sredstava sa trafostanica Po-
gona Kru{evac i odluke o umawewu
vrednosti osnovnih sredstava TS
Ni{ 2 i Leskovac 2, bio je Neboj{a
Petrovi}, direktor Pogona Kru{e-
vac.

U sklopu rasprave o teku}im pi-
tawima, generalni direktor dr Mi-
lo{ Milankovi} i zamenik gene-
ralnog direktora Sandra Petrovi}
informisali su ~lanove Upravnog
odbora o trendu porasta taksi koje
se name}u JP EMS, posebno nagla-
siv{i znatno pove}awe nadoknade
za se~u {ume, kao i drasti~an po-
rast tra`ene nadoknade za gradsko
i gra|evinsko zemqi{te u Obrenov-
cu. Upravnom odboru je saop{teno da
se priprema dokument koji }e biti
upu}en resornom ministarstvu, a u
kome }e taksativno biti nabrojani
problemi te vrste s kojima se sre}e
JP EMS i koji zna~ajno pove}avaju
tro{kove poslovawa Preduze}a.

Izvr{ni direktor za pravne i
poslove qudskih resursa Zoran Ga-
vanski obavestio je ~lanove UO da
se u narednom periodu o~ekuje re{a-
vawe pitawa razgrani~ewa poslov-
nog prostora izme|u JP EMS i PD
„Elektrovojvodina“.

Dan pre sednice Upravnog odbo-
ra, odr`ana je 28. redovna sednica
Nadzornog odbora JP EMS, kojom je
predsedavao Dejan Filipovi},
predsednik tog tela. Razmatrane su
gotovo istovetne ta~ke dnevnog re-
da kao i one predvi|ene za UO i jed-
noglasno su prihva}ene. 

M. V. – M. B.

DR MILO[ MILANKOVI], GENERALNI DIREKTOR JP EMS

Proslava {est godina JP EMS

P
roslave godi{wica EMS su
uvek prilika da budemo sve-
~ano raspolo`eni, ali i da

se prisetimo {ta smo u pro{lom
periodu uradili i {ta planiramo
za naredni period. 

Iza nas je puno zna~ajnih rezul-
tata, ali je i puno posla koji nas
o~ekuje. Neprekidno unapre|ujemo
na{ prenosni sistem izgradwom
novih kao i rekonstrukcijama po-
stoje}ih transformatorskih sta-
nica i dalekovoda. Iz godine u go-
dinu usavr{avamo kadrove, podi-
`emo tehni~ki i poslovni kapaci-
tet, obaramo rekorde u prenesenoj
snazi, smawujemo gubitke u preno-
snoj mre`i, sve smo ekonomi~niji
i efikasniji, dru{tveno odgovor-
ni i pozitivno poslujemo. U nared-
nom periodu planiramo da jo{ vi-
{e unapredimo na{ sistem i po-
slovawe, da uvedemo sistem kva-
liteta, nove informacione sisteme, a sve u skladu sa na{im doma-
}im i me|unarodnim ulogama i obavezama. 

Sara|ujemo sa mnogim zna~ajnim subjektima u regionu i u Evropi,
gde je veoma cewena i zna~ajna pozicija EMS. Najbitnija saradwa je,
pre svega sa Elektroprivredom Srbije na koju smo prirodno upu}e-
ni i iz koje smo potekli. Otvoreni smo i uvek spremni za korektne
razgovore, ali ne i za one koji su u suprotnosti sa ciqevima i ulo-
gom EMS.

Me|utim, ~esto su prisutni poku{aji, iznutra i spoqa, da se to-
~ak istorije vrati nazad, da se vratimo na stari na~in razmi{qa-
wa, organizacije, poslovawa, da se delimo na ove i one, tradicio-
nalniste i moderniste i sli~no. To jednostavno ne}e pro}i, istori-
ja se ne vra}a i mi }emo izgraditi jo{ jedinstveniji, ja~i i perspek-
tivniji EMS, koji }e u budu}nosti voditi samo oni koji su spremni
da se posvete ovom ciqu u svom punom kapacitetu. Odlu~no }emo
uvek {tititi interese EMS.

Optimisti smo, spremni da prihvatimo svaki izazov i da reali-
zujemo najte`e i najzahtevnije projekte i Republika Srbija mo`e da
se osloni na nas. Na{a obaveza u osigurawu sigurnog, kvalitetnog
i pouzdanog snabdevawa elektri~nom energijom nije samo zakonska,
nego i li~na i profesionalna, jer svi mi treba da damo veliki do-
prinos u ostvarewu ovog zadatka. 

Zaposleni treba da budu posve}eni svom poslu i da budu ponosni
na svoja profesionalna dostignu}a. Poslovodstvo }e prepoznati
pregaoce i nastojati da im pru`i {to boqe uslove rada, daqe
obrazovawe i napredovawe u poslu i dodatnu motivaciju. 

Li~no, nakon tri i po godine na mestu generalnog direktora, sma-
tram uspehom to {to se EMS profilisao kao sna`na i respekta-
bilna firma, lider u regionu. Sve to ne bi bilo mogu}e bez motivi-
sanih pregalaca EMS i izuzetnih pojedinaca. I u narednom periodu
}u ~initi sve da doprinos zaposlenih bude vrednovan na odgovara-
ju}i na~in i da u sistemski dobro ustrojenoj i upravqanoj organiza-
ciji osete da su lideri.
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O
vogodi{we Savetovawe srp-

skog nacionalnog komiteta

Me|unarodnog saveta za ve-

like elektri~ne mre`e CIGRE Sr-

bija, koje je odr`ano od 29. maja do 3.
juna ove godine, u zlatiborskom ho-

telu Palisad, okupilo je vi{e sto-

tina u~esnika i stru~waka iz obla-

sti elektroenergetike. 
Jubilarno 30. savetovawe otvo-

rio je predsednik CIGRE Srbija mr

Gojko Dotli}, a na otvarawu je, po-

red ostalih govorio i generalni se-

kretar Me|unarodnog saveta za ve-

like mre`e CIGRE, iz Pariza,
Fransoa Melie. 

Izlo`eno je vi{e od 200 refe-

rata iz raznih oblasti, a skoro 40
odsto od tog broja pripremili su za-

posleni u EMS-u. Stru~ne studije

razmatrane su u 16 studijskih komi-

teta. Savetovawe je okupilo 37
sponzora. Sve ovo potvr|uje da je CI-
GRE Srbija jedno od najve}ih i naju-

glednijih savetovawa elektroener-

geti~ara u dr`avi i da interesova-

we za CIGRE ve} tri decenije ne

opada, a treba podsetiti i da CI-
GRE Srbija, na prostoru biv{e Ju-

goslavije, deluje ve} 60 godina.
- Ovo je najve}i i najzna~ajniji

skup elektroenergeti~ara, koji oku-

pqa vi{e od 1.000 stru~nih i nau~-

nih radnika i poslovnih qudi iz

elektroprirvrednih kompanija,
elektroindustrije, projektantskih,
konsultantskih, nau~no-istra`i-

va~kih i obrazovnih institucija iz

Srbije, Republike Srpske i iz zema-

qa okru`ewa - rekao je, otvaraju}i

30. jubilarne CIGRE Srbija mr Gojko

Dotli}. 
On je naglasio da }e i ovogodi-

{we savetovawe omogu}iti razme-

nu iskustava u proizvodwi i prime-

ni novih materijala i tehnologija,
razmatrawe aktuelnih problema u

kori{}ewu i odr`avawu opreme i

kori{}ewu infratsrukturnih si-

stema.
- Razmotri}emo mere u oblasti

za{tite `ivotne sredine u vezi sa

proizvodwom, prenosom i distribu-

cijom elektri~ne energije, a stru~-

nu javnost upozna}emo sa problemi-

ma, strategijama, planovima i raz-

vojem elektroenergetskog sistema,

posebno u domenu prenosa i upra-

vqawa prenosnim i distributiv-

nim sistemom. Osim toga, diskuto-

va}emo i o tr`i{tu elektri~ne

energije, kako bismo na kraju do{li

do zakqu~aka o daqem razvoju

elektroenergetike na ovim prosto-

rima - najavio je prilikom otvara-

wa CIGRE Srbija Gojko Dotli}. 
Generalni sekretar Me|una-

rodnog saveta za velike elek-

tri~ne mre`e Fransoa Melije, go-

vore}i o infrastrukturi elek-

troenergetskog sistema, naveo je
da }e energija iz obnovqivih iz-

vora sigurno promeniti sliku

elektroenergetskog sistema, we-

govu konfiguraciju, arhitekturu i

sve drugo. 

- S jedne strane imamo male pro-

izvo|a~e energije iz obnovqivih

izvora, koji se prikqu~uju na di-

stributivnu mre`u i to je jedna ar-

hitektura, konfiguracija i proble-

matika. Stvari postaju dosta kom-

plikovanije kada govorimo o di-

stributivnoj mre`i, koja }e morati

da pravi ravnote`u izme|u potro-

{we i proizvodwe. I tu dolazimo

do koncepta tzv. pametnih mre`a.

JUBILARNO 30. SAVETOVAWE CIGRE SRBIJA NA ZLATIBORU

Izazovi, te{ko}e i unapre|ewe 

elektroenergetike u zemqi i okru`ewu
“Pametne” i “super” mre`e, konvencionalne i moderne teh-
nologije, obnovqivi izvori energije, za{tita `ivotne sre-
dine, svi integrisani u modernu energetiku, sasvim su do-
voqni izazovi za rad u okviru 30. CIGRE Srbija
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Postoji projekat o izgradwi vetroe-

lektrana u Severnom moru i razvoju

solarnih sistema u Africi, a ideja

je da se iskoristiti deo tih poten-

cijala i za potrebe Evrope i zato }e

super mre`e biti neophodne da se

sve to integri{e - rekao je Fransoa

Melije, napomiwu}i da su CIGRE do

sada posmatrali kao organizaciju

koja se iskqu~ivo bavi elektroe-

nergetskim sistemom, sa akcentom

na prenos, a da danas imamo kompo-

nentu distributivnih mre`a, te da

morati da postoji ravnote`a izme|u

distributivnih i prenosnih mre`a. 
Predsednik UO EPS-a Aca Mar-

kovi} napomenuo je da energetika

do`ivqava sna`ne promene kod

nas i u svetu, te da je u tom smislu

rad u 16 komiteta u okviru CIGRE
Srbija odli~na prilika da se ~uju

najnovija iskustva iz ove oblasti. S
tim u vezi Markovi} je podsetio i

na to da tre}i paket Evropske uni-

je, kada je u pitawu energetika, do-

nosi sna`ne promene u oblasti re-

gulative, ja~awa regulatornih tela

i izgradwe mehanizama Evrope za

pra}ewe promena u energetici, od-

nosno osnivawe Agencije za energe-

tiku na nivou Evrope. 
Elektreoenergetika Srbije da-

nas je ograni~ena je za{titom `ivot-

ne sredine, tranzicionim problemi-

ma zemqe, koji su vi{e nego zao{tre-

ni, jer nema dovoqno sredstava, pod-

setio je Nikola Rajakovi}, biv{i

dr`avni sekretar Ministarstva za

infrastrukturu i energetiku.

- Nadali smo se da }emo odma}i

sa investicionim projektima, a mi

smo na samim po~ecima, to je drugi

veliki problem. Slede}i ozbiqan

problem je to {to je stari elektro-

energetski sistem stigao do kraj-

wih granica i postavqa se pitawe

da li ima prostora za optimizam.
Regulativa nam nije perfektna i

trudimo se da je unapredimo. Osim

svega toga, pred nama je otvoren

ozbiqan put, gde sam uveren da CI-
GRE mo`e da odgovori koji su to

najboqi optimalni izlasci iz

ovih problema - rekao je Rajako-

vi}, zakqu~uju}i da su pametne i

super mre`e, konvencionalne i

moderne tehnologije, obnovqivi

izvori energije, za{tita `ivotne

sredine, svi integrisani u moder-

nu energetiku, sasvim dovoqni

izazovi za rad. 
Predstavnici Elektroprivrede

Republike Srpske napomenuli su da

je, prema Strategiji razvoja do 2020.
godine, planirana izgradwa pet hi-

droelektrana ukupne instalisane

snage oko 420 megavata, sa mogu}om

godi{wom proizvodwom od oko

1.300 gigavat sati. 
- Potpisan je sporazum izme|u

Elektroprivrede Republike Srp-

ske i Srbije za zajedni~ko projekto-

vawe i istra`ivawe hidroenerget-

skog sistema sliva Drine, ukupne

instalisane snage 320 megavata i

godi{we proizvodwe od oko 1.200
gigavat sati. Ura|eno je i reali-

zovano idejno re{ewe. Radovi i sa-

nacija distributivne mre`e, te

smawewe gubitaka elektri~ne

energije, tako|e su prioritetei po-

slovawa Elektroprivrede Repu-

blike Srpske i tu svrhu ura|ena je

Strategija razvoja distributivne

mre`e Republike Srpske. Planom

investicija do 2014. godine Elek-

troprivreda Republike Srpske, u

razvoj distributivne mre`e plani-

ra da investira oko 130 miliona

evra - re~eno je prilikom otvarawa

CIGRE Srbija. 
Na otvarawu 30. savetovawa CI-

GRE dodeqene su zahvalnice gene-

ralnom pokrovitequ JP EMS, koju je

u ime preduze}a, primio generalni

direktor dr Milo{ Milankovi},
a zahvalnice su uru~ene i sponzori-

ma CIGRE, kojih je ove godine bilo

~ak 37. Otvarawe je zavr{eno kul-

turno-umetni~kim programom.
S.E.
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P
lan razvoja prenosne mre-

`e Srbije (EMS) od 2010.
do 2014. (2020) godine, sa

vizijom razvoja mre`e u Zapadnoj

Srbiji“, bila je tema prvog okru-

glog stola, kojim je otvoreno jedno

od najve}ih i najuglednijih save-

tovawa u dr`avi - CIGRE Srbija

(Savetovawe srpskog nacionalnog

komiteta Me|unarodnog Kongresa

za velike elektri~ne mre`e). 
U skladu sa zakonskom obave-

zom da obezbedi sigurno, kvali-

tetno i pouzdano snabdevawe

elektri~nom energijom, JP EMS

preduzima odgovaraju}e aktivno-

sti i pa`qivo planira uravno-

te`en razvoj prenosne mre`e u

ciqu obezbe|ewa prenosa po-

trebnih koli~ina elektri~ne

energije za zadovoqewe potreba

svojih kupaca. Kao osnova se ko-

riste razli~ite studije (lokal-

ne, regionalne i republi~ke), po-

daci prikupqeni na godi{woj

bazi od svih subjekata koji kori-

ste elektroenergetski sistem i

interne analize stru~nih slu-

`bi JP EMS-a. Planovi razvoja

se uskla|uju sa planovima JP

EPS-a kao i planovima evropske

organizacije operatora preno-

snog sistema ENTSO-E.
Generalni direktor JP Elek-

tromre`a Srbije, dr Milo{ Mi-

lankovi} posebno je istakao ~i-

wenicu da su gubici u prenosnoj

mre`i JP EMS-a oko 2,6 odsto,

{to nas svrstava u evropske okvi-

re, dok elektrodistributivna

preduze}a imaju nekoliko puta ve-

}e gubitke, me|u kojima su pored

tehni~kih gubitaka, prisutni i

tzv. komercijalni gubici.

Zbog na{eg geostrate{kog po-

lo`aja, granica sa osam susednih

dr`ava i velikog broja interko-

nekcija zna~ajni smo ~inilac u

razmeni elektri~ne energije u

ovom delu Evrope, a osim toga, mi

smo i punopravni ~lan organiza-

cije ENTSO-E. U~estvovali smo u

aktivnostima oko prikqu~ewa

sistema Turske na evropsku pre-

nosnu mre`u, a ima}emo i zna~ajnu

ulogu i u aktivnostima oko pri-

kqu~ewa sistema Moldavije i

Ukrajine. Od 1974. godine pri-

kqu~eni smo na elektroenerget-

ski sistem Zapadne Evrope, tako

da je JP EMS prava evropska fir-

ma – naveo je na po~etku izlagawa

generalni direktor JP EMS-a dr

Milo{ Milankovi}. 
On je naglasio da je u toku rea-

lizacija velikog broja projekata,
u koje }e biti ulo`ena zna~ajna

nov~ana sredstva. Ilustruju}i

tempo i dinamiku realizacije

projekata i investirawa, Milan-

kovi} je naveo da je aktuelni plan

investicija JP EMS-a, u odnosu na

period kada je “Elektroistok” bio

u sastavu JP EPS-a i iznosio oko

12 miliona evra godi{we, danas

vi{estruko ve}i. To zna~i, kako

je rekao, da JP EMS od 2005. godi-

ne, kada je osnovano, mnogo vi{e

radi na razvoju i otklawawu pro-

blema, pre svega vode}i ra~una o

sigurnosti napajawa elektri~nom

energijom potro{a~a u Srbiji. 
Generalni direktor JP EMS-a

podsetio je da mre`u JP EMS-a ~i-

ni oko 10.000 km dalekovoda

400kV, 220kV i 110kV naponskog ni-

voa, sa oko 55.000 stubova, da ima

95 trafostanice i 187 transfor-

matora, ukupne snage 18,3 TVA. Pre-

nesena energija u 2010. godini bila

je oko 47 TWh, gubici u prenosu iz-

nosili su 2,58 odsto.

DR MILO[ MILANKOVI], GENERALNI DIREKTOR JP EMS, NA SAVETOVAWU CIGRE SRBIJA

Razvoj prenosne mre`e u Srbiji
Izgradwa nove transformatorske stanice Beograd 20, podi-
zawe prenosne mre`e u zapadnoj Srbiji na 400 kV-ni nivo, no-
ve interkonekcije prema Makedoniji, Rumuniji i Crnoj Gori
samo su deo plana razvoja prenosne mre`e u Srbiji. Plani-
rano ulagawe u investicije u narednom periodu je od 50 do
70 miliona evra godi{we. - U nekoliko zadwih godina je u JP
EMS ~ak oko 20 odsto ukupnih investicija JP EMS-a pokrive-
no evropskim donacijama
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JP EMS vidi granice Makedo-

nije i Albanije, i u tom smislu

smo, pored kontrole letewa, ret-

ki privredni subjekt u Srbiji koji

ima ingerencije nad Kosovom i

Metohijom – rekao je Milankovi}. 
Na{ najve}i prihod ostvaruje-

mo u saradwi sa JP EPS-om, jer mi

preuzimamo elektri~nu energiju

od elektrana i predajemo je di-

stribucijama, te su na{i najzna-

~ajniji partneri elektrodistri-

butivna privredna dru{tva EPS-
a. Dodatno, transparentnim auk-

cijama alokacija svojih kapacite-

ta, JP EMS ostvaruje zna~ajne go-

di{we prihode, {to doprinosi

smawewu cene elektri~ne energi-

je kupaca u Srbiji, objasnio je Mi-

lankovi}

Revitalizacija devastiranog

elektroenergetskog sistema

U elektroenergetski sistem se

nije zna~ajnije ulagalo od 80-tih

godina, a 1999. godine su tokom

bombardovawa ozbiqno o{te}eni

mnogi objekti JP EMS-a. Od 2000.
godine se kre}e u revitalizaciju

postoje}ih i izgradwu novih obje-

kata ulagawima iz sopstvenih

sredstava, {to je pomognuto i me-

|unardnom donacijama i povoq-

nim kreditnim linijama. Od

Evropske unije, 2004. godine, do-

bili smo oko 70 miliona evra do-

nacija, uglavnom za infrastruk-

turne projekte, a koristili smo i

kredite Svetske banke, Evropske

banke za obnovu i razvoj, Evrop-

ske investicione banke, nema~ke

KfW banke - rekao je Milankovi}. 
Vi{e od 20 odsto ukupnih inve-

sticija bilo je pokriveno donaci-

jama, po ~emu je EMS srazmerno

prvi u Srbiji po kori{}ewu dona-

cija EU. To samo potvr|uje ogrom-

no poverewe koje EU ima prema JP

EMS . 

Zavr{eni objekti

Govore}i o objektima koji su

realizovani, Milankovi} je na-

veo izgradwu novih TS Jagodina 3
i Sombor 3, pro{irewe TS Srem-

ska Mitrovica 2 i TS Leskovac 2
na 400kV, rekonstrukcije TS Novi

Sad 3, TS Beograd 8 i TS Ni{ 2,
realizaciji komplikovanog pro-

jekta izgradwe dvostrukog kabla

110kV u Beogradu, od TS Beograd 1
do TS Beograd 28. Osim navedenih

trafostanica, izgra|eni su i

400kV dalekovodi Sremska Mi-

trovica – Ugqevik, Sombor-Subo-

tica, Ni{ - Leskovac, a uskoro se

o~ekuje i zavr{etak izgradwe

400kV dalekovoda Leskovac- ma-

kedonska granica.

Trafostanica Beograd 

20 - kqu~na za glavni grad

Projekti koji bi trebalo da bu-

du zavr{eni do 2015. godine su iz-

gradwa novih TS Beograd 20, Vra-

we 4, pro{irewe TS Srbobran i

TS Smederevo 3, te rekonstrukci-

je TS Bajina Ba{ta, Bistrica, Be-

ograd 3, Beograd 5, Kru{evac 1,
Kraqevo 3.

Transformatorska stanica Be-

ograd 20 kqu~na je za Beograd i

ukoliko ona ne bude izgra|ena,
sigurnost snabdevawa elektri~-

nom energijom u glavnom gradu }e

i daqe biti ugro`ena. Ovu trafo-

stanicu posebno isti~em jer wenu

izgradwu planiramo i i{~ekujemo

vi{e od 30 godina i svih tih godi-

na Beograd je, na neki na~in, ta-

lac te trafostanice. U me|uvre-

menu smo imali ~etiri promene

lokacije za wenu izgradwu, a na-

dam se da }e izgradwa same tran-

sformatorske stanice biti rea-

lizovana za godinu dana. U ovom

poslu veliki problem je re{ava-

we imovinsko-pravnih odnosa na

trasama dalekovoda, posebno zbog

divqe gradwe - rekao je dr Mi-

lo{ Milankovi}.

Strategijski plan

razvoja mre`e

Strategijski plan u razvoju

EMS-ove mre`e prvenstveno pro-

izlazi iz unutra{wih razloga i

potrebe sa sigurnim, kvalitetnim

i pouzdanim snabdevawem elek-

tri~nom energijom u Srbiji i zato

}e se velika pa`wa posvetiti

razvoju unutra{we prenosne mre-

`e, ali se dodatno, zbog sigurni-

jeg snabdevawa kako potro{a~a u

Srbiji tako i u regionu, planiraju

i nove interkonekcije. U tom smi-

slu, u narednom periodu ulagawe

u investicije iznosi}e od 50 do

70 miliona evra godi{we.
Za centralni deo Srbije od ve-

like va`nosti su dalekovodi

Kragujevac 2 - Kraqevo 3.

Razvoj prenosne mre`e na jugu

Srbije i nova interkonekcija

sa Makedonijom

Veoma kompleksan projekat

predstavqa razvoj mre`e na jugu

Srbije, koji ukqu~uje interkonek-

tivni dalekovod od Ni{a ka ma-

kedonskoj granici i pro{irewe

TS Leskovac 2 i izgradwu nove TS

Vrawe 4 (400/110kV). Ukupno smo

od EU za ovaj projekat dobili do-

nacije od oko 45 miliona evra, a
u~estvujemo i sa zna~ajnim sop-

stvenim sredstvima. Pomenuti

dalekovod radimo na te{kom, br-

dovitom i {umskom, terenu. Do sa-

da je razmena energije na 400kV
naponskom nivou i{la preko Ko-

sova i Metohije, te ovaj daleko-

vod predstavqa novu vezu izme|u

Srbije i Makedonije i daqe pre-

ma Gr~koj. Makedonija vr{i pri-

preme za po~etak realizacije

ovog projekta, koji }e finansira-

ti kreditom Svetske banke i o~e-

kujemo da }e za dve godine izgra-

diti svoj deo dalekovoda. To su

veoma dugi i zahtevni projekti i

generacije in`ewera i mnogi di-

rektori pre mene su se tim bavili

- ka`e Milankovi}.

Integracija vetroelektrana 

u Ju`nom Banatu i nova 

interkonekcija sa Rumunijom 

Za projekat nove interkonek-

cije sa Rumunijom izra|ene su stu-

dije izvodqivosti, studije utica-

ja na `ivotnu sredinu, idejni pro-

jekat trase, potpisan je bilate-

ralni sporazum sa rumunskim

partnerom (Transelectrica), a tre-

nutno se rade pripremna dokumen-

ta i planovi za re{avawe imo-

vinsko-pravnih pitawa. Vrednost

investicije je 25 miliona evra i

do sada je ovaj projekat pomagala

delegacija EU.
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Ova interkonekcija, odnosno

dvostruki 400kV dalekovod Pan-

~evo - Re{ica, du`ine 80 kilome-

tara, ne predstavqa samo mogu}-

nost razmene elektri~ne energije

sa Rumunijom nego pre svega mogu}-

nost da u ovom delu Ju`nog Bana-

ta evakui{emo elektri~nu ener-

giju proizvedenu iz budu}ih ve-

troelektrana. U ovom trenutku

nalazimo se pred izazovom zahte-

va za prikqu~ewe preko 2.500
MW elektri~ne energije u Ju`nom

Banatu proizvedene iz vetroe-

lektrana. Po pitawu koliko u

ovom trenutku mo`e integrisati

vetroelektrane u na{ sistem se

jo{ uvek vr{e analize. Podsticaj-

nim merama o kori{}ewu elek-

tri~ne energije iz obnovqivih iz-

vora je obuhva}eno 450 MW. Rezul-

tat nove studije upu}uje na mogu}-

nost prikqu~ewa ve}e snage, ali

ne bih sada da licitiram - rekao

je Milankovi}. 

Podizawe prenosne mre`e 

zapadne Srbije na 400kV i nova

interkonekcija sa Crnom Gorom

Govore}i o razvoju prenosne

mre`e u regionu zapadne Srbiji,
generalni direktor JP EMS-a na-

glasio je da je ovo pitawe za nas

prioritet jer se revitalizacijom

mre`e 220kV i uvo|ewem 400kV
mre`e, zanavqa 220kV prenosna

mre`a stara 50 godina, otklawaju

preoptere}ewa u delu Bajina Ba-

{ta - Obrenovac, pove}ava preno-

sna mo} i sigurnost snabdevawa,
smawuju gubici u sektoru te otva-

ra mogu}nost prelaska RHE Bajina

Ba{ta na 400kV naponski nivo.
Dodatno, to omogu}uje i novu in-

terkonekciju prenosnih sistema

Srbije i Crne Gore, sa perspekti-

vom povezivawa daqe prema Ita-

liji, i kona~no projekat poveziva-

wa Bosne i Hercegovine sa Cen-

tralnom Srbijom. 
Ura|ene su zna~ajne aktivno-

sti, sistemka studija – PFS, dok

se studija izvodqivosti, studija

uticaja na `ivotnu sredinu i idej-

ni projekat o~ekuju do sredine

2011. Orijentaciona du`ina novog

dvostrukog 400kV dalekovoda od

Bajine Ba{te do Obrenovca je

110km a vrednost oko 35 miliona

evra. Izgradwom ovog dalekovoda

bi}e smaweni sistemski gubici

oko 42 GWh, smawi}e se neisporu-

~ena energija oko 136 GWh, a to

vodi i ka ga{ewu 220kV mre`e u

Zapadnoj Srbiji. Ukupna vrednost

ovog projekta je oko 100 miliona

evra. 
Prilikom planirawa trase,

radi minimizacije vremena i tro-

{kova izgradwe, potrebno je, pre

svega zbog komlikovanog procesa

re{avawa imovinsko-pravnih od-

nosa, koristiti u {to ve}oj meri

postoje}e koridore 220kV daleko-

voda, te zbog tro{kova minimizo-

vati prolazak kroz naseqa. Do-

datno, potrebno je maksimalno

uzeti u obzir za{titu `ivotne

sredine. 
Planira se i nova interkonek-

cija od Bajine Ba{te do Pqevqa,
u Crnoj Gori. U Crnog Gori se pla-

nira izgradwa novog dalekovoda

od Pqevqa do Tivta, a od Tivta

do Italije bi}e polo`en podmor-

ski kabl kapaciteta 1000 MW.
Italijanski partneri, ka`e Mi-

lankovi}, zainteresovani su za

ulagawe u obnovqive izvore

energije u Srbiji i za izgradwu

dalekovoda. Nova interkonekcija

prema Crnoj Gori trebalo bi da

doprinese i smawewu gubitaka u

Srbiji. U perspektivi bi mogli da

budemo deo nove transevropske

magistrale elektri~ne energije

od severoistoka do jugozapada( do

Italije). 
Dakle, JP EMS predstavqa

kqu~ za mnoge projekte i u tom

smislu ne treba da nas iznenadi

{to smo u posledwe vreme u foku-

su svetskih i evropskih institu-

cija, posebno banaka. 
Osvr}u}i se na probleme u pro-

{lom periodu, generalni direktor

dr Milo{ Milankovi} je naglasio

da je JP EMS u posledwih godinu

dana ugovorio nabavku zna~ajnog

broja novih transformatora, ~ija se

isporuka o~ekuje krajem ove godine.
Mogu}i problemi sa kojima }e se JP

EMS u budu}nosti suo~avati ti~u se

velikih taksi za kori{}ewe grad-

skog gra|evinskog zemqi{ta, taksi

za nacionalne parkove, nadoknada

za kr~ewe {ume kod izgradwi no-

vih dalekovoda itd.. Na primer,
vrednost investicije izgradwe da-

lekovoda koje bismo trebali da iz-

gradimo u Isto~noj Srbiji je oko 2
miliona evra, a tro{kovi za pose-

~enu {umu iznose oko 7 miliona

eura. Zato se postavqa pitawe eko-

nomi~nosti i ostvarivosti takvih

projekta - naglasio je Milankovi}. 

S. Eker
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K
ada govorimo i infrastruk-

turi elektroenergetskih

sistema u predstoje}em vre-

menu, mora se posebno naglasiti

da }e energija iz obnovqivih iz-

vora u mnogome promeniti sliku

tog sistema, wihovu konfiguraci-

ju i strukturu - rekao je u inter-

vjuu za Energoportal Fransoa Me-

lije, generalni sekretar Me|una-

rodne organizacije za velike pre-

nosne mre`e CIGRE, prilikom bo-

ravka u Srbiji i u~e{}a na Tride-

setom Savetovawu Srpskog nacio-

nalnog komiteta CIGRE.
Koji su kqu~ni aspekti tih

promena?
Sa jedne strane imamo male

proizvo|a~e elektri~ne energije

prikqu~ene na distributivnu

mre`i i to }e apsolutno promeni-

ti konfiguraciju tih sistema. Di-

stribucije su do sada posmatrane

kao pasivna mre`a, koja se snab-

deva iz prenosne mre`e i prosle-

|uje elektri~nu energiju potro{a-

~ima. U distribucijama }e stvari

postati znatno komplikovanije

jer }e morati da se pravi ravnote-

`a izme|u potro{we i sopstvene

proizvodwe i tu dolazimo do kon-

cepta takozvanih pametnih mre-

`a. Distribucije }e same zadovo-

qavati deo potreba za elektri~-

nom energijom, ali i prodavati

odre|ene koli~ine elektri~ne

energije dobijene iz obnovqivih

izvora prenosnim mre`ama i to je

ta paradigma i ne{to {to se po-

stavqa na sasvim novim temeqi-

ma. 
Zna~i li to da }e ubudu}e i di-

stributivne mre`e biti u sferi

interesovawa CIGRE?
Sada moramo da sagledamo na

koji }e na~in prenosna mre`a mo-

}i da preuzima tu energiju. Do sa-

da se na{a asocijacija (CIGRE)
posmatrala s akcentom samo na

prenos elektri~ne energije, a sa-

da imamo i komponentu distribu-

tivnih mre`a i mora}e ubudu}e da

se radi na jednoj finoj ravnote`i

– ekvilibrijumu izme|u ovih mre-

`a.
Kakve se promene o~ekuju u sa-

moj prenosnoj mre`i posebno kada

je re~ o sve ve}em ukqu~ivawu

proizvodwe struje iz obnovqivih

izvora energije?
Kada je re~ o ukqu~ivawu ob-

novqivih izvora energije i pove-

zanosti izvora energije i mre`e

mora}e da se pojave novi sistemi

koje nazivamo super mre`ama. Po-

znat vam je projekat izgradwe ve-

likog broja vetroelektrana u Se-

vernom moru, kao i razvoju veli-

kih solarnih sistema u Sahari, u
Africi, kako bi se deo tog ener-

getskog potencijala preneo do

Evrope. Za ovakvu koncepciju }e

apsolutno biti potrebne te super

mre`e, kao sasvim nova infra-

struktura. Takve mre`e ve} po-

stoje. U Kini je pro{le godine pu-

{ten u rad jedan izvanredan pro-

jekat a to je 800 kV mre`a jedno-

smerne struje, kapaciteta {est

GW (odnosno {est hiqada MW) a

2.500 kilometara (km) je razdaqi-

INTERVJU: FRANSOA MELIJE, GENERALNI SEKRETAR ME\UNARODNOG SAVETA ZA VELIKE

Zna~ajno }e se promeniti struktura 
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na tog prenosa. Proizvodwa elek-

tri~ne enegije se iz zna~ajnih hi-

droizvora, na zapadu Kine na ovaj

na~in prenosi prema [angaju.
Kada se tome mo`emo nadati u

Evropi?
I u Evropi ve} postoji nekoli-

ko sli~nih projekata ili boqe re-

}i koncepata. Same investicije

uistinu jo{ nisu realizovane, ali

je o~igledno da je sve to pred vra-

tima.
Na primer, jedan od tih proje-

kata odnosi se na preno{ewe

elektri~ne energije iz vetroe-

lektrana u Severnom moru di-

rektno u Nema~ku podvodnim ka-

blovima i ne}e se prelaziti pre-

ko norve{ke teritorije. Postoji

jo{ jedan ambicioznili projekat u

vezi sa Severnim morem, koji do-

du{e danas ne mo`e da se reali-

zuje. Sada imamo mre`e sa naiz-

meni~nom strujom, a po~elo je uve-

liko da se razmi{qa o daleko-

vodnim prenosnim mre`ama sa

jednosmernom strujom. Postavqa

se dilema ho}emo li mi zaista

mo}i da gradimo takve mre`e? To

}e svakako biti jedna od glavnih

tema na predstoje}em velikom sa-

stanku CIGRE u Parizu u avgustu

ove godine!
Ho}e li se te promene odnosi-

ti i na ju`ni deo Evrope?
Tu svakako postoji vrlo inte-

resantna konfiguracija, za sada

(u vezi sa podmorskim kablovi-

ma) imamo Gr~ku i Crnu Goru, a

ako se do|e do Sicilije, blizu

smo povezivawa sa Tunisom i Li-

bijom (solarna enegija) i tu po-

stoje velike mogu}nosti. Itali-

janski prenosnik “Terna”, sada

ula`e velike napore da postane

centar, koji }e se baviti svim

ovim projektima podmorskih po-

vezivawa. Ve} postoji jedan novi

projekat povezivawa izme|u Si-

cilije i Tunisa, koji je dosta uz-

napredovao i siguran sam da }e-

mo za desetak godina imati zna-

~ajno poromewenu situaciju na

ovom podru~ju.
Kakvo je va{e gledi{te u vezi

sa globalnom situacijom oko

snabdevawa elektri~nom posle

nesre}e u NE Fuku{ima?
CIGRE se ne bavi proizvod-

wom elektri~ne energije, pa bih

ja na to pitawe mogao da iznesem

samo li~no mi{qewe, koje svaka-

ko nije zvani~an stav organizaci-

je, koju predstavqam. Moje uvere-

we je da ne mo`e da se izbegne

proizvodwa struje iz nuklearnih

izvora, jer je cena vrlo konku-

rentna, odnosno niska, ali ne is-

kqu~ijem mogu}nost da se za je-

dan ili dva veka stawe promeni.
Sada je svakako najva`nije da se

sasvim precizno ustanovi {ta se

to dogodilo u Japanu, kako bi se

do{lo do prave istine. Sasvim je

sigurno da }e posle toga svi mo-

rati da naprave veoma detaqne

analize i reviziju svojih nukle-

arnih postrojewa. Na{ moto je

da, ako ne mislite da je najva-

`niji faktor u proizvodwi stuje

iz nuklearne energije sigurnost,
nikako nemojte da gradite takve

elektrane. Mi sada obavqamo

jednu veliku analizu, jer je Vla-

da Francuske zahtevala da svi

operatori u nuklearnim elektra-

nama daju dataqne podatke u ve-

zi sa za{titom i sigurno{}u, ka-

ko bi se sagledalo wihovo real-

no stawe. Jo{ se na tome radi i

ishod nije poznat, ali verujem da

}e u razumnim granicama taj is-

hod biti dobar.
Oko kori{}ewa struje iz ob-

novqivih izvora energije u po-

sledwe vreme su prime}eni i ra-

zni otpori u vezi sa podsticaj-

nim merama?
Da, toga ima. Na primer i u

Francuskoj po tom pitawu imamo

dve struje, jednu, koja je za obno-

vqive izvore energije i drugu ko-

ja stalno isti~e da je ta energija

veoma skupa. Feed in tarife za

energiju vetra su sada smawene, a
kod solarne energije jo{ vi{e.
Dakle, bez obzira na direktive

EU u vezi sa beneficijama za

proizvo|a~e ovakve energije, u

praksi se stvari ne odvijaju tako

i sve se vi{e di`e glas zbog sku-

po}e elektri~ne energije proiz-

vedene iz obnovqivih izvora.
Mislim da i iz tih razloga ne mo-

`e da se izbegne nuklearna ener-

gija o ~emu sam malopre govorio.
Mogu li politi~ari u svojim

zemqama da isti~u ili propagi-

raju prednosti ve}eg kori{}ewe

energije iz obnovqivih izvora?
Moje je li~no mi{qewe da to ne

treba o~ekivati, jer svaki dobar

politi~ar mora da bude i dobar

ekonomista i oni moraju da prihva-

taju realno stawe, kada je re~ o

finansijama i investicijama.
Dragan Obradovi}

Dragan Nedeqkovi}

MRE@E CIGRE

elektri~nih mre`a
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J
edna od tema o kojoj se diskuto-
valo na okruglom stolu prvog
dana CIGRE Srbija bio je novi

zakon i zakonski propisi i regula-
tive iz oblasti nejonizuju}ih zra~e-
wa. Op{ti zakqu~ak okruglog stola
bio je da je Srbija jedna od zemaqa
sa veoma rigoroznim zakonskim re-
gulativama koje ure|uju tu oblast,
pre svega kada je re~ o veli~ini
elektri~nog i magnetnog poqa. Re-
gulative u Srbiji o{trije su od onih
koje propisuje Svetska zdravstvena
organizacija (WHO), Me|unarodna
organizacija za za{titu od zra~ewa
(IRPA) i Me|unarodna komisija za
za{titu od nejonizuju}ih zra~ewa
(ICNIRP), rekao je, izme|u ostalog,
predsednik CIGRE Srbija mr Gojko
Dotli}. 

On je, u izlagawu, posebno uka-
zao na to da se Evropska unija,
posredstvom radnih grupa ENTSO
E, bavi ovom problematikom, da
direktive ve} postoje (Direkti-
va1999/ 519/EC), a da se istovreme-
no prave i nove, zasnovane na pre-
porukama me|unarodnih instituci-
ja koje se bave za{titom od nejoni-
zuju}ih zra~ewa, te da zbog svega
toga, kako je rekao Dotli}, apso-

lutno nije jasno zbog ~ega su na{i
predlaga~i odlu~ili da naprave
tako rigorozne pravilnike u odno-
su na me|unarodne.

- Tema o nejonizuju}im zra~ewi-
ma po~ela da se razmatra 70-ih go-
dina u okviru Svetske zdravstvene
organizacije. Prvo uputstvo, prepo-
ruku, koju je ta institucija objavila
odnosila se na zra~ewa od nula do
300 megaherca i tu su uva`ene sve
vrednosti koje su date kroz uput-
stva me|unarodnih institucija za
za{titu od nejonizuju}ih zra~ewa.
Postoje, ipak, velike razlike u od-
nosu na na{ pravilnik. Pomenuto
uputstvo propisuje 5 kilovolti po
metru za elektri~no poqe, u nas je 2
kilovolta po metru, magnetna in-
dukcija je, po me|unarodnim stadar-
dima, 100 mikrotesla, kod nas je 40
i bazi~no ograni~ewe (odnosno gu-
stina struje) je 2 miliampera po mi-
limetru kvadratnom, kod nas je isto
toliko – objasnio je Dotli} na po-
~etku izlagawa. 

Referentni nivo koji se odnosi
na elektri~no poqe i magnetnu in-
dukciju, precizirao je Dotli}, su ve-
li~ine koje se direktno mere i is-
pituje da li za to ima uslova, a ba-

zi~na ograni~ewa su veli~ine koje
defini{u uticaj na zdravqe. U toj
direktivi, bazi~na ograni~ewa ko-
ja direktno uti~u na zdravqe sadr-
`e veliki faktor sigurnosti (50)
koji uzima u obzir mogu}nost ve}e
osetqivosti populacije, kao {to su
deca, trudnice, stari i bolesni. 

- Postoji korelacija izme|u (mer-
qivog) elektri~nog poqa (kV/m)
ili gustine magnetskog poqa (T) i
indukovane gustine struje kroz telo
(mA/mm2) koja se utvr|uje pomo}u
kompleksnog dozimetrijskog mode-
lovawa. To zna~i da se bazi~no
ograni~ewe od dva miliampera po
milimetru kvadratnom posti`e za-
dovoqewem referentnog nivoa od
5 kilovolti po metru za elektri~-
nopoqe i 100 mikrotesla za induk-
ciju. Upravo zbog toga je dosta nelo-
gi~no i postavqa se pitawe za{to
su na{i zakonodavci rekli da je za
elektri~no poqe potrebno dva ki-
lovolta po metru, odnosno indukci-
ju od 40 mikrotesla, ako je to mogu}e
da se zadovoqi i sa ovim, mnogo ve-
}im vrednostima – rekao je Dotli},
kritikuju}i nove zakonske propise
u Srbiji iz oblasti nejonizuju}ih
zra~ewa. 

U odnosu na nove trendove koje je
Me|unarodna komisija za za{titu
od nejonizuju}ih zra~ewa (ICNIRP)
preporu~ila krajem 2010. godine,
nalazimo se u jo{ ve}em raskoraku,
naglasio je Dotli},. 

- Oni su ostali na pet kilovolti
po metru za elektri~no poqe, ali su
ograni}ewe za magnetno poqe, odno-
sno indukciju, pove}ali dvostruko i
to je 200 mikrotesla. Uradili i jed-
nu promenu u odnosu na bazi~no ogra-
ni~ewe. Naime, ne govore vi{e u mi-
liamperu po milimetru kvadratnom
za gustinu struje kroz telo, nego su
uveli izraz „unutra{weg elektri~-
nog poqa“, odnosno tu veli~inu izra-
`avaju u (mili)voltima po metru. Ta-
kva promena je ura|ena, jer su lekari
utrvdili da uticaj na nervne }elije,
periferne i centralne, ima upravo
unutra{we elektri~no poqe – re-
kao je predsednik CIGRE Srbija mr
Gojko Dotli}.

Uputstva Me|unarodne komisije o
bazi~nom ograni~ewu od 100 mili-

CIGRE SRBIJA - OKRUGLI STO – NEJONIZUJU]A ZRA^EWA

Novi Pravilnik – posledice
Rigorozni zakonski propisi u Srbiji komplikuju i ote`avaju

izgradwu i odr`avawe objekata i uve}avaju cenu radova
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volta po metru, za 50 herca, Evrop-
ska Unija ne primewuje automatski
kroz svoje regulative, ve} se to tek
nalazi u raspravi, odnosno trenutno
prave jedan poseban dokument „po-
zi{n pejper“, koji bi do kraja ove go-
dine trebalo da bude objavqen.

- Pomenutim dokumentom bi}e
napravqen jo{ jedan iskorak, a to je
da se kod prenosnih vodova dozvo-
qava ~ak i kratkotrajno izlagawe
iznad onih navedenih granica. U to-
ku priprema tog dokumenta dati su i
stavovi u vezi sa profesionalnom
izlo`eno{}u radnika u postrojewu
pod naponom. Istina, ta oblast je
ve} regulisana regulativom iz
2004. godine, koja je 2008. obnovqe-
na - rekao je Dotli}, dodaju}i }e
ovaj dokument odrediti nivoe za ~e-
tiri zone izlagawa nejonizuju}em
zra~ewu, o ~emu se ve} vode raspra-
ve izme|u dr`ava i wihovih zdrav-
stvenih institucija – rekao je Do-
tli}.

Predsednik CIGRE Srbija je na
kraju napravio paralelu sa postup-
kom koji je primenio „Institut za
standardizaciju, koji na stotine me-
|unarodnih IEC standarda, progla-
sio va`e}im i za nas“ (~ak i bez pre-
vo|ewa na srpski). To je, kako ka`e,
jedan od uslova za ulazak u EU. 

- Mislim da takav postupak tre-
ba primeniti i kada je re~ o regu-
lativi nejonizuju}ih zra~ewa, ~ak
sam siguran da }emo na kraju biti i
naterani na to. Nije bilo potrebno
uop{te praviti ovakav jedan pra-
vilnik koji je ve} dve godine pred-
met diskusije tehni~ke javnosti u
Srbiji, ve} samo ugraditi odredbe
iz direktiva EU – zakqu~io je Do-
tli}.

Govore}i o ekonomsko-finansij-
skim posledicama primene novog
pravilnika pove}ane osetqivosti
od nejonizuju}ih zra~ewa, donetog
2009. godine, Boris Su{i} je ve} na
po~etku napomenuo da }e to, defak-
to, uticati na cenu izgradwe dalo-
kovoda. 

- Zbog pribli`avawa zonama po-
ve}ane osetqivosti prinu|eni smo
da mewamo trasu i pove}avamo
ukupnu du`inu dalekovoda. Pone-
kad to nije mogu}e i u tom slu~aju re-

{ewe je pove}awe visine provodni-
ka koji idu izme|u dve trafostani-
ce, a sve to uti~e na cenu tih rado-
va – objasnio je Su{i}. 

On je rekao da je EMS do sada,
prilikom izgradwe dalekovoda, po-
{tovao preporuke Svetske zdrav-
stvene organizacije i Komisije za
za{titu od nejonizuju}ih zra~ewa,
iako nije imao nikakvu zakonsku
obavezu, ali je to ~inio iz eti~kih
razgloga. Dakle, izgradwa daleko-
voda je gra|ena tako da su vredno-
sti poqa u blizini u granicama ko-
je su propisuju me|unarodni stan-
dardi. Nove vrednosti su ~ak 2.5 pu-
ta stro`e Do sada je veli~ina elek-
tri~nog poqa bila ispod 400 kilo-

volti, a visina jednostrukog dale-
kovoda 7.5 metara, odnosno 10.5 me-
tara minimalna visina provodnika
u neurbanim podru~jima. Novi Pra-
vilnik propisuje veli~inu elek-
tri~nog poqa od 110 kilovolti i
visinu provodnika od 7.5 metaara.

- Ove novine uti~u na promene
du`ine dalekovoda, ~ije su izgrad-
wa i odr`avawe mnogo te`i, a sve
to uti~e i na cenu. Kada pove}awe
visine nije mogu}e, onda moramo
imati ve}e stubove, {to podrazume-
va i ve}e temeqe, samim tim i du`e
i slo`enije betonske radove, ve}e
zauze}e samih stubova na zemqi,
zbog ~ega }emo imati i te`e re{a-
vawe i ve}e izdatke za regulisawe
imovinsko-pravnih odnosa – napo-
menuo je Su{i}. 

Cena izgradwe dalekovoda je
250-300 hiqada evra po kilometru.
Ako postoji pove}awe od pet do osam
odsto, jedini~no pove}awe po kilo-
metru, procentualno nije zna~ajno,
ali u ukupnoj finansijskog strukturi
itekako jeste, ka`e Su{i}.

S. Eker

EMS }e investirati do 70 miliona evra
godi{we u razvoj prenosne mre`e

“Elektromre`a Srbije” planira da u narednih pet godina inve-

stira 50 od 70 miliona evra godi{we u razvoj prenosne mre`e.
Glavni projekat je zamena 220-kilovoltnih 400-kilovoltim da-

lekovodima na podru~ju zapadne Srbije, kazao je na Savetovawu

CIGRE Srbija rukovodilac slu`be za studije u EMS prof. dr Ne{o

Miju{kovi}. Prema wegovim re~ima, bi}e zameweni delakovodi

koji povezuju trafostanicu Obrenovac i reverzibilnu hidroelek-

tranu “Bajina Ba{ta”, od kojih su neki stari i vi{e od 50 godina.
- To je izuzetno bitan projekat jer bez reverzibilne HE “Bajina

Ba{ta” ne bi mogao da funkcioni{e elektroenergetski sistem Sr-

bije i bili bismo prinu|eni da uvozimo elektri~nu energiju, - na-

glasio je Miju{kovi}. Minimalna vrednost projekta procewena je

na 61 milion evra, a zamena dalekovoda bi u fazama trebalo bi da

bude zavr{ena do 2015. 
Taj projekat se uklapa i u povezivawe prenosnog sistema Srbije

i Rumunije 400-kilovoltim dalekovodom, kazao je Miju{kovi} i

dodao da je taj dalekovod do Rumunije zna~ajan i zbog planova za

gradwu vetrogeneratora na podru~ju Vojvodine. 
Mogu}a je i gradwa dalekovoda koja bi povezao HE “Bajina Ba{ta”

i Termoelektranu “Pqevqa” u Crnoj Gori, u okviru plana za pove-

zivawe jevtinih izvora struje u Rumuniji i Ukrajini sa skupim tr-

`i{tem u Italiji, kazali su predstavnici EMS-a. 
Predstavnici EMS su naveli da su porojekti od strate{kog zna-

~aja za razvoj prenosne mre`e i povezivawe centralne Srbije s

Bosnom i Hecegovinom, gradwa dalekovoda od 400 kilovolti do

Makedonije i povezivawe Kragujevca i Kraqeva dalekovodom istog

napona.

i ograni~ewa
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U
sklopu ovogodi{we 30. jubi-

larne CIGRE Srbija progla-

{eni su najboqi radovi. U

grupi A1, Obrtne elektri~ne ma-

{ine, najzapa`eniji bio je rad

“Parametri pobudnih sistema”,
~iji su autori Du{an Joksimo-

vi}, Zoran ]iri}, \or|e Stoji},
Nemaawa Miloj~i}, Du{an Arna-

utovi} i Dragan Petrovi}. 
U grupi A2, Transformatori,

za najboqi je progla{en rad “Ce-

lishodnost popravke interkonek-

tivnih autotranformatora sa

stanovi{ta eksploatacionog ve-

ka”, koji potpisuju autori ^edomir

Pono}ko, Milutin Jankovi}, Slo-

bodan Kati} i Marko P. Markovi}.
Referat “Ispitivawe meta-

loksidnih odvodnika prenapona

na terenu”, autora Ivana Mili}e-

vi}a, Marka Markovi} i Gorana

Raleti}a, progla{en je za najbo-

qi u Grupi A3, Visokonaponska

oprema.
“Konstrukcija kabela za plitko

polagawe”, naziv je referata

autora Vesne Kugli Nikoli} i

\or|a Gli{i}a, bio je najzapa`e-

niji u Grupi B1, Kablovi.
Rad pod nazivom “Promena pri-

stupa u projektovawu nadzemnih

vodova visokog napona u zonama

pove}ane osetqivosti usled no-

vog pravilnika o granicama izla-

gawa nejonizuju}im zra~ewima”,
autora Dragoslava Leli}a, Ivana

Milanova i Du{ana Radoj~i}a,
progla{en je najboqim u grupi B2,
Nadzemni vodovi.

U Grupi B3, Postrojewa, najza-

pa`eniji je bio referat “Uticaj

zemqovodnog u`eta u prora~unu

jednopolnog zemqospoja”, autora

Stanka Jankovi}a i Dragutina Sa-

lamona. 

“ Iskustva u eksploataciji hi-

bridnih napajawa elektrosta-

ti~kih izdvaja~a na TE „Morava“,
koji su napisali Slobodan Vuko-

savi} i @eqko Despotovi}, bio

je najboqi u Grupi B4, HVDC i

energetska elektronika. 
U Grupi B5, Za{tita i automa-

tizacija, najzapa`eniji je bio rad

“ Analiza rada diferencijalne

za{tite transformatora u pogonu

koji napaja elektrolu~ne pe}i”,
autora Desimira Triji}a.

“ Analiza karakteristika ve-

tra u ju`nom Banatu i uslovi inte-

gracije vetroelektrana u EES Sr-

bije”, autora @eqka \uri{i}a,
Branislava \uki}a, Nenada [ija-

kovi}a, Dragana Balkoskog i Deja-

ne Popovi}, bio je najboqi u Grupi

C1, Ekonomija i razvoj EES.
U grupi C2, Upravqawe i eks-

ploatacija EES, referat “ Uvo|e-

we termoagregata iz TENT A u si-

stem sekundarne regulacije fre-

kvencije i snage razmene (LFC)”,
progla{en je za najboqi, a autori

koji ga potpisuju su Goran Jakupo-

vi}, Ninel ^ukalevski, Qubi{a

Mihajlovi}, Zvezdan Kara}, Nema-

wa Samarxi}, Nikola Obradovi}

i Mirela \ur|evi}.
“Tehni~ko-tehnolo{ka re{ewa

ma{ina i opreme za savremeni na-

~in pripreme i kori{}ewa bioma-

se u proizvodwi toplotne energi-

je u doma}instvima”, naziv je rada

koji je progla{enim za najboqi u

grupi C3, Performanske sistema

za{tite `ivotne sredine. Autori

ovog rada su Mi}o Oqa~a, Sne`a-

na Oqa~a, Mirko Nedi}, Kosta

Gligorevi}, Aleksandra ^anak -
Nedi} i Marjan Dolen{ek.

U Grupi C4, tehni~ke perfor-

manse EES najzapa`eniji je bio

rad “Procena stawa metaloksid-

nog odvodnika prenapona prime-

nom harmonijske analize struje

odvo|ewa pri radnom naponu mre-

`e”, autora Zorana Stojanovi}a i

Zlatana Stojkovi}a.
U Grupi C5, Tr`i{te elektri~-

ne energije i regulacija, najzapa-

`eniji je bio rad “Prakti~ni

aspekti spajawa tr`i{ta elek-

tri~ne energije”, autora Vladimi-

ra Jankovi}a, Milo{a Mladeno-

vi}a i Dejana Stoj~evskog.
Referat “ Specifi~nosti anali-

ze mogu}nosti prikqu~ewa vetro-

parkova na distributivnu mre`u”,
autora Sa{e Mini}a, Maje Marko-

vi} i Milana Ivanovi}a bio je

najzapa`eniji u Grupi C6, Distri-

butivni sistemi i distribuirana

proizvodwa. 
U Grupi D1, Materijali i savreme-

ne tehnologije, najzapa`eniji je

bio referat “Povi{ewe nivoa

{uma kod solarnih }elija usled

povi{ewa temperature i radija-

cionih o{te}ewa”, a autori su Ra-

dovan Radosavqevi}, Milo{

Zdravkovi}, Bojan Cavri}, Ko-

viqka Stankovi} i Aleksandra

Vasi}.
“ Telekomunikacione veze

Drinsko-Limskih hidroelektra-

na”, naziv je rada koji su napisali

Bojan Milinkovi},Jasmina Man-

di} Luki}, Maja Stefanovi} Glu-

{ac, a progla{en je najboqim u

Grupi D2, Informacioni sistemi

i telekomunikacije.

S. E.

CIGRE SRBIJA 2011.

Najboqi radovi
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N
a Elektrotehni~kom fa-

kultetu u Beogradu, krajem

maja odr`an je ~etvrti

tehni~ki sastanak konzorcijuma u

za realizaciju FP7 projekta

Evropske unije „SEETSOC—South-
East European TSO Challenges“, u

kome EMS aktivno u~estvuje. Na

sastanku je, pored predstavnika

industrijskih i univerzitetskih

konzorcijumskih partnera (u~e-

snici iz Engleske, Italije, Gr~ke,
Bugarske, Rumunije, Makedonije i

Srbije), po prvi put prisustvovao

i @an Fransoa, oficir Evropske

komisije zadu`en za navedeni

projekat. Na sastanku su analizi-

rani do sada postignuti rezulta-

ti i razmatrane su budu}e obave-

ze u~esnika na projektu

Tema projekta, u kojem JP EMS

u~estvuje uz jo{ 14 konzorcijum-

skih partnera, je tehnolo{ki raz-

voj u oblasti energetike. Projkat

je zvani~no po~eo 1. januara 2010.
i trebalo bi da traje tri godine.
Na konkursu koji je raspisala

Evropska komisija 2008. godine,

konzorcijum ~iji je ~lan u tom tre-

nutku bio EMS, sa svojim mladim

timom stru~waka osvojio je prvo

mesto i dobio mogu}nost da po pr-

vi put u svojoj istoriji u~estvuje u

ovakvom tipu evropskog projekta.
O~ekivani rezultat projekta je

kreirawe pet softverskih alata

od kojih dva krucijalna softvera,
od ideje do finalizacije, reali-

zuju EMS i ETF. JP EMS predsta-

vqa mladi tim stru~waka koje

predvode mr Nenad [ijakovi},
rukovodilac slu`be za planira-

we razvoja prenosne mre`e u

DUPS, i Mirjam Stan~evi}, ruko-

vodilac slu`be za razvoj i si-

stemsko odr`avawe u Direkciji

za Tr`i{te. Tim Elektrotehni~-

kog fakulteta u Beogradu vodi

prof. dr Miomir Kosti}, koji je

ujedno i nacionalni koordinator

~itavog projekta. 
Rad na projektu podeqen je na

sedam radnih paketa (modula) ko-

ji se razlikuju po predmetu obra-

de, broju anga`ovanih u~esnika,
roku obrade zahteva i o~ekivanom

rezultatu. Predstavnici JP EMS

aktivno u~estvuju u pet od sedam

radnih paketa (WP 2 - Data Stora-
ge, WP 3 - Client Module, WP – Ap-
plications, WP 6 – Dissemination,
WP 7- Exploitation).

U radnom paketu WP5 izra|uje

se pet razli~itih softverskih

paketa koji bi u budu}nosti mogli

biti od velike koristi u svako-

dnevnom radu modernih TSO:

1. Softverska aplikacija za

podr{ku formirawu regio-

nalnog balansnog mehani-

zma, odnosno tr`i{ta elek-

tri~ne energije u realnom

vremenu.

2. Softverska aplikacija za

automatizaciju izrade prog-

noze zagu{ewa dan unapred

i ostale prora~une korisne

za planirawe rada i razvo-

ja prenosne mre`e (EMS i

ETF aktivno u~estvuju i ko-

ordiniraju izradu ovog

softverskog paketa).

3. Softverska aplikacija za

upravqawe zagu{ewima u

realnom vremenu.

4. Softverska aplikacija za

nadgledawe parametara

energetskih trafoa u real-

nom vremenu.

5. Sistem za nadgledawe u re-

alnom vremenu kqu~nih IT
servisa Operatora preno-

snog sistema (EMS i ETF

imaju dominantnu ulogu u iz-

radi ovog softvera).
Nakon sastanka, oficir Evrop-

ske komisije pohvalio je mladi

tim EMS-a za izuzetno zalagawe i

postignute rezultate u dosada-

{wem delu projekta. Pohvale su

tako|e uputili i lider projekta

profesor Panos Liatsis (City
University of London) i nacionalni

koordinator na projektu, profe-

sor Miomir Kosti}.
M. Bogi}evi}

POSLOVNA POLITIKA

ODR@AN SASTANAK POVODOM FP7 PROJEKTA

Evropski projekti za tehnolo{ki razvoj
Pohvale EMS-u za izuzetno zalagawe i postignute rezultate

EMS predstavqa mladi tim stru~waka
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U
pripremi ENTSO-E
d e s e t o g o d i { w e g
plana razvoja mre`e

(TYNPD) za 2012, a u
skladu sa ~lanom 10.
Uredbe (EC) 714/2009,
ENTSO-E je u februaru
pokrenuo ~etvoronedeq-
ne javne konsultacije o
scenarijima navedenim
u dokumentu ENTSO-E
mogu}nost scenarija i
prognoza adekvatnosti
(SO&AF) 2011-2025. Na-
kon zavr{etka konsulta-
cija 15. marta, ENTSO-E
je obradio sve prispele
komentare i sada obja-
vquje odgovaraju}i pre-
gled i procenu dokumen-
ta, kao i sve podnete ko-
mentare.

Konsultacije su ima-
le ciq da se sa zainte-
resovanim stranama po-
dele podaci o ranoj fa-
zi napretka ENTSO-E u
vezi scenarija koji }e
biti osnova za studije o
identifikaciji inve-
sticionih potreba evrp-

ske mre`e u narednih
deset godina. [to je jo{
va`nije, ENTSO-E o~e-
kuje da dodatno precizi-
ra scenarija na osnovu
povratnih informacija
zainteresovanih strana
i da poboq{a metodolo-
giju za ovo i naredna iz-
dawa TYNDP.

ENTSO-E je predsta-
vio i objasnio scenarija
i planirane metodolo-
gije tokom javne radio-
nice januara 2011. Druga
radionica je odr`ana
15. juna 2011, a fokus je
bio na metodologijama
studija tr`i{ta i pro-
ceni prenosnih projeka-
ta. ENTSO-E }e tako|e
organizovati regional-
ne radionice do kraja
2011, kako bi se pru`io
dodatni uvid i podeli-
li rezultati koji su naj-
relevantniji na regio-
nalnom nivou. TYNDP }e
se na javnoj raspravi na-
}i marta 2012. 

U
izve{taju ENTSO-E o procena-
ma za leto 2011. navodi se da se,
uz prose~ne vremenske uslove,

o~ekuje odr`avawe balansa proiz-
vodwe i snabdevawa u Evropi tokom
celog letweg perioda, iako }e se ne-
ke zemqe tokom tog perioda oslawa-
ti na uvoz (Finska, Ma|arska, Poq-
ska i Letonija). U slu~aju toplotnih
talasa ili visokih temperatura,
margine pouzdanosti se su`avaju i
mogu se o~ekivati problemati~ne
situacije u nekim zemqama i regio-
nima.

U izve{taju, objavqenom 16. juna,
uzimaju se u obzir prve analize uti-
caja zatvarawa osam nuklearnih
elektrana u Nema~koj na mre`u za
prenos elektri~ne energije i krat-
koro~na pouzdanost elektroenerget-
skog sistema u Evropi. U izve{taju

se pretpostavqa de }e osam elek-
trana ostati van mre`e.

Odluka nema~ke vlade o iskqu-
~ewu osam nuklearnih elektrana
(8300 MW) 16. marta, dovodi do
obimnijeg kori{}ewa drugih elek-
trana i pove}awog uvoza iz susednih
zemaqa. U zavisnosti od specifi~-
nih pode{avawa mre`e i proizvod-
we, ova situacija mo`e da dovede do
izazova za nema~ke TSO u oblastima
sigurnog funkcionisawa i upravqa-
wa naponom.

U slu~aju nepovoqnih vremen-
skih uslova (vru}ine i su{e), o~eku-

je se da }e proizvodwa u Evropi bi-
ti ograni~ena. Takav primer postoji
u Francuskoj, gde }e elektrane koje
se hlade re~nom vodom u takvim si-
tuacijama mo`da morati da smawe
proizvodwu ili da budu iskqu~ene,
{to dovodi do su`avawa margina,
posebno tokom kraja letweg perioda.
U slu~aju ekstremnih vremenskih
uslova tokom du`ih perioda i na ve-
likom geografskom podru~ju, pro-
blemi u balansu mogu se pojaviti u
celoj Evropi.

U izve{taju se ukazuje na potre-
bu razvoja i poja~awa prenosne
mre`e, ~ime }e se unaprediti bez-
bednost sistema i upravqawe za-
gu{ewima. Unapre|ewe prenosne
mre`e }e pomo}i u re{avawu po-
tencijalno problemati~nih situa-
cija.

Energetski balans u Evropi stabilan tokom leta

E
NTSO-E operativni
priru~nik” preveden
je nedavno, u organi-

zaciji JP EMS, na srpski
jezik i objavqen na kom-
pakt disku. Prevod je po-
veren Elektroenerget-
skom koordinacionom cen-
taru (EKC) iz Beograda. Na
kompakt disku nalaze se
verzije teksta na engle-
skom i srpskom jeziku, kao
i uporedni prevod.

“ENTSO-E operativni
priru~nik” je a`urirana
zbirka operativnih prin-
cipa i pravila rada za
operatore prenosnih si-
stema kontinentalne
Evrope.

Bliska saradwa dr-
`ava ~lanica neophodna
je da bi se na najboqi na-
~in iskoristile pogodno-
sti koje pru`a povezani
rad. Iz tog razloga, UC-
TE (koji je sada u sastavu
ENTSO-E) u pro{losti je
ustanovio izvestan broj
tehni~kih i organizacio-
nih pravila i preporuka
koji sa~iwavaju op{ta
uputstva za neometan rad
elektroenergetskog si-
stema. “ENTSO-E opera-

tivni priru~nik” pred-
stavqa nastavak tog sku-
pa pravila i preporuka,
koji su neprekidno razvi-
jani u decenijama izgrad-
we i pro{irivawa elek-
troenergetskog sistema -
od 1950. godine, odra`a-
vaju}i promene do kojih je
dolazilo i u tehni~koj, i
u politi~koj sferi.

Jaka povezanost unutar
mre`e zahteva op{te raz-
umevawe rada, upravqa-
wa i sigurnosti mre`e u
pogledu utvr|enih tehni~-
kih standarda i procedu-
ra. Oni su na organizovan
na~in uvr{teni u “ENTSO-
E operativni priru~nik”
kako bi se olak{ale kon-
sultacije ~lanicama i {i-
roj publici.

“ENTSO-E operativni
priru~nik” pomo}i }e u
konsultovawu i biti podr-
{ka razli~itim subjekti-
ma - operatorima preno-
snih sistema, proizvod-
nim preduze}ima, ali i
ostalim udru`ewima, tr-
govcima, potro{a~ima, po-
liti~arima i donosioci-
ma odluka. 

M. B.

“ENTSO-E operativni priru~nik”

objavqen na srpskom

Objavqen dokument Pregled i procena 

komentara zainteresovanih strana 

na ENTSO-E konsultacije o 

TYNDP 2012 pozadinskim scenarijima
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TR@I[TE ELEKTRI^NE ENERGIJE

Rezultati mese~nih aukcija prenosnih kapaciteta za jul 2011. godine

U
junu 2011. godine odr`ane su mese~ne, eksplicitne aukcije, za dodelu prava na kori{}ewe prekograni~-
nog prenosnog kapaciteta na granicama regulacione oblasti Republike Srbije, za jul 2011. godine. 
Na zajedni~kim, mese~nim aukcijama, za jul 2011. godine na kojima je u~estvovalo 16 u~esnika zabele`eno

je zagu{ewe u oba smera. Marginalna cena, odnosno cena posledwe prihva}ene ponude, na smeru Ma|arska –
Srbija, iznosila je 0.05 evra/MW, dok je na smeru Srbija – Ma|arska ta cena iznosila 0.17 evra/ MW .

Rezultati zajedni~kih mese~nih aukcija na srpsko-ma|arskoj granici, za jul 2011. godine, prikazani su u ta-
beli i na grafiku:

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP
EMS: http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf-joint.htm

Dodelu raspolo`ivog prenosnog kapaciteta na dnevnom nivou vr{i operator ma|arskog prenosnog sistema
(MAVIR Zrt). Interesovawe za ponu|eni dnevni kapacitet postoji uglavnom za smer Srbija-Ma|arska. Od po~et-
ka godine, a zakqu~no sa 31. majem 2011. broj dana u kojima je zabele`eno zagu{ewe, bar u jednom satu, je 62. Pe-
riod u toku dana u kome je naj~e{}e dolazilo do zagu{ewa je od 07:00-20:00 sata. Marginalna cena je varira-
la u zavisnosti od sata i kretala se u izuzetno velikom rasponu (od 0.01 evra/MW do 22 evra/MW). Izuzetak
je mesec februar u kome nije zabele`eno zagu{ewe ni u jednoj dnevnoj aukciji.

U suprotnom smeru, za isti posmatrani period, ukupan broj dana u kiojima je registrovano zagu{ewe je 9, od
~ega je sedam bilo u februaru 2011. godine. Raspon marginalne cene u slu~aju zagu{ewa je iznosio 0.01 – 0.10
evra/MW.
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Mese~ne aukcije za dodelu 50% raspolo`ivog prekograni~nog prenosnog kapaciteta na ostalim granicama re-
gulacione oblasti Republike Srbije, odr`ane su 13. juna 2011. godine i na wima je u~estvovalo 16 u~esnika. Na
osnovu rezultata aukcija, zakqu~uje se da zagu{ewe postoji na svim granicama i smerovima regulacione obla-
sti Republike Srbije. Izuzetak predstavqaju tri perioda na smeru od Srbije ka Rumuniji u kojima je zahtevani
kapacitet bio mawi od raspolo`ivog kapaciteta. 

Rezultati mese~nih aukcija za dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta, za jul 2011. godine, prikaza-
ni su u tabeli i na grafiku:

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zvani~nom sajtu JP
EMS: http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf.htm

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.

TR@I[TE ELEKTRI^NE ENERGIJE



19

Pregled cena elektri~ne energije na evropskim berzama

D
ogovor koji je postignut izme|u vode}ih evropskih berzi, u martu 2011, o formirawu jedinstvene plat-
forme za ugovarawe isporuke elektri~ne energije po~eo je da daje prve rezultate. Naime, na posmatra-
nim berzama koje su ujedno i nosioci ideje o stvarawu jedinstvenog evropskog tr`i{ta, do{lo je do iz-

jedna~avawa cena elektri~ne energije.
Ono {to je bitno ista}i , da je zbog smawenog prometa el. energije na DAM OPCOM u proseku za 200.000

MWh do{lo do naglog rasta prose~ne cene za vi{e od 20% u odnosu na April 2011. Ova situacija je prouzro-
kovala izjedna~avawe po pravilu jeftinije ’’rumunske energije’’ sa energijom na EPEX SPOT, EXXA ili
NORDPOOL tr`i{ta.

Prose~ne cene elektri~ne energije prikazane su u tabeli i na grafiku, a preuzeti su sa zvani~nih sajto-
va prikazanih berzi.

Jasmin Li~ina, dipl.ekonomista
Marko Jankovi}, dipl.el.in`.

TR@I[TE ELEKTRI^NE ENERGIJE
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T
rafostanica [abac 1, koja

je u pogonu od 1956. godine, u
po~etku se, naravno, napaja-

la samo iz hidroelektrane Zvor-

nik i to preko dalekovoda 119.
(HE Zvornik je ina~e po~ela sa

proizvodwom elektri~ne energi-

je tek godinu ranije - 1955.) Ova

trafostanica je sve do 1979. bi-

la jedini snabdeva~ elektri~-

nom energijom Hemijske industri-

je Zorka ali i cele Ma~ve. HI

Zorka je radila punom parom na

dobrobit {ap~ana i ~itave ze-

mqe. Sa druge strane, koliko god

da je imala {irok dijapazon kva-

litetnih proizvoda, zaga|ivala

je okolinu i tako smetala gra|an-

stvu.

I ne samo gra|anstvu. Na{a

Trafostanica, sa svoja tri napon-

ska nivoa 110 kV, 35 kV i 6 kV joj je

oduvek sasvim blizu. Posledica

velikog zaga|ewa pokazala se i

na woj - moralo je do}i do rekon-

strukcije ve} 1981. godine. Tada

je zamewena kompletna visokona-

ponska oprema 110 i 6 kV i dva

transformatora 110 kV/6 kV kao i

izvr{ena sanacija betonske por-

talne i aparatne konstrukcije u

postrojewu 110 kV. Pamtim da je

betonska konstrukcija bila toli-

ko nagri`ena da se raspadala i

bila opasna i za VN opremu, rad-

nike i posetioce objekta.
Gra|evinsko preduze}e Dekor

iz [apca je obnovilo portalnu i

aparatnu konstrukciju sa materi-

jalima HI Zorka kod ~ije proiz-

vodwe je (izme|u ostalih) i zaga-

|ivana. Bilo je predivno pogleda-

ti postrojewe 110 kV posle zavr-

{ene rekonstrukcije. Blistalo je

sa novom VN opremom i predivnom

konstrukcijom. Moglo se tada re-

}i da je TS 110/35/6 kV [abac 1
stvarno ulep{ana.

Od 1979. godine HI Zorka se

napajala iz svoje trafo stanice

TS [abac 4. Industrija je sve do

1992. dobro radila i, svakako, i
daqe zaga|ivala okolinu, pa i

obnovqenu TS [abac 1. Repari-

rana armirano betonska kon-

strukcija je u tim uslovima izdr-

`ala dvadeset godina a potom je

po~ela ponovna razgradwa por-

tala i rigli.
Pro{le godine su zbog toga

krenule nove aktivnosti oko ove,
druge sanacije armiranobetonske

konstrukcije i zamene rigli. Po-

IZ POGONA I CENTARA

POGON PRENOSA VAQEVO

Drugo ulep{avawe stare 

Sanacija armirano betonske portalne konstrukcije u TS

[abac 1

Pi{e: Jovan Todori}, dipl. el. in`. direktor Pogona Vaqevo
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sle sprovedene procedure javnih

nabavki za ove radove isti su po-

~eli u oktobru mesecu. U mawem

obimu sanarani su betonski stubo-

vi i zbog vremenskih uslova ak-

tivnosti prekinute. Radovi su na-

stavqeni tek 19. maja i trajali

samo 11 dana. Uz puno truda i pro-

mi{qawa izvo|a~u smo omogu}i-

li da sve radi na najlak{i na-

~in,u postrojewu bez napona. 
Zahavaquju}i dobroj saradwi

sa Elektrodistribucijom [abac,
zajedni~kim snagama smo napojili

sve potro{a~e elektri~ne ener-

gije. U TS 110/35/6 kV [abac 1 smo

imali na sabirnicama 6 kV napon

iz TS 110/6 kV [abac 4, a to nam

je poslu`ilo da iz jedne 6 kV }e-

lije preko provizorne veze dove-

demo napon na transformator T4
110/35/6 kV koji je na strani 110
kV bio odvojen od mre`e i tran-

sformi{emo ga na 35 kV i vlasti-

tim kablovima ovoga trafoa vra-

timo na sabirnice 35 kV i napoji-

mo potro{a~e. Sve ovo je ura|eno

uz po{tovawe tehni~kih propisa,
tj. trafnsformator i izvodi su

imali potrebne elektri~ne za-

{tite.
Na ovim poslovima su bili an-

ga`ovani radnici iz svih slu`bi

Pogona. Za vreme trajawa radova

izvo|a~a Ekogradwa Projekat

Beograd sve pripremne radove su

izvodili radnici DV ekipe Va-

qevo i Odeqewa za odr`avawe

VN opreme. Bili su maksimalno

spremni jer je tako pre po~etka

radova i bilo dogovoreno. Treba-

lo je da u roku od sata izvr{e

neophodne radove i transforma-

tor T3 prikqu~e na 110 kV napon

ako bi do{lo do prekida u napa-

jawu potro{a~a ove trafostani-

ce. Sre}om ovo nije bilo potreb-

no po{to su svi potro{a~i za sve

vreme trajawa radova bili ured-

no napojeni elektri~nom energi-

jom.
Posle svega ostaje nam da po-

hvalimo sve radnike koji su bili

anga`ovani na pripremi i pri iz-

vo|ewu radova kao i radnike Cen-

tra za investicije ukqu~ene u ove

aktivnosti. Ipak, posebno bi tre-

balo ista}i anga`ovanost rukovo-

dioca Odeqewa MS [abac i gru-

pe TS [abac Zorana Bijelovi}a,
dipl. el. in`. koji je sve navedene

radove koordinirao i bio najod-

govorniji za ukupna de{avawa u

trafostanici. Koristim priliku

da se naro~ito zahvalim direkto-

ru Elektrodistribucije [abac

Draganu @ivanovi}u, dipl. el.
in`. i tehni~kom direktoru ove

distribucije Branku Jak{i}u,
dipl. el. in`. na izvanrednoj sa-

radwi pri izvo|enju radova na

obezbe|ivawu beznaponskog sta-

wa u razvodnom postrojewu 110 kV
kao i dovo|ewu normalnog uklop-

nog stawa u TS [abac 1.
Sve {to su dogovorili pred-

stavnici JP EMS-a Pogon Vaqe-

vo i PD Elektrodistribucija ED

[abac 2. marta 2010. godine ve-

zano za izvo|ewe radova na sana-

ciji armiranobetonske konstruk-

cije u TS [abac 1 je do detaqa

ispo{tovano. Izvo|a~u radova,
preduze}u Ekogradwa projekt iz

Beograda smo omogu}ili da radi

u beznaponskom postrojewu, sta-

vili mu na raspolagawe potrebnu

mehanizaciju i qudstvo za sve

pripremne radwe u svakom tre-

nutku i sve ostalo {to je trebalo

kako bi trajawe radova od 21 da-

na sveli na svega 11. To su ~iwe-

nice kojima se mo`emo uvek po-

hvaliti i ponositi. Ostaje nam,
na kraju, nejasno za{to je izvo|a~

radova izostavio svoju zahval-

nost prema nama, makar na pri-

premama trafostanice da se

omogu}i rad bez napona i {irokoj

pomo}i pri wihovim radovima.
Mo`da nije imao vremena jer ga

~ekaju novi poslovi ili je to tek

manir izvo|a~a koji zavr{i po-

sao, pa vi{e ne poznaje nikoga

gde je prethodno radio. Otuda

stoji izvesna oporost u ukupnom

utisku koji na{i nesebi~no anga-

`ovani radnici nisu zaslu`ili.
U svakom slu~aju, stara dama

je, kada je re~ o armiranobeton-

skoj konstrukciji drugi put ulep-

{ana. Nadajmo se za slede}ih 20 -
30 godina.

Zamewen prekida~ u TS Beograd 1
Zamena prekida~a 110 kV u poqu trafoa T2 u TS Beograd 1 zav-

r{ena je pro{le nedeqe. Stari prekida~ zamewen je remontovanim

koji je demontiran pro{le sezone iz TS Pan~evo 2, i uz anga`man t-

ima iz remontne radionice u prostorijama torwa u Pogonu Beograd

pode{en i doveden u stawe fabri~ke tolerancije.
Odluku o zameni doneo je tim Pogona Beograd zadu`en za traf-

ostanice, jer je prekida~ postao nepodesan za daqi rad usled pov-

e}anog curewa uqa i ugro`avawa izolacionih karakteristika, kao

i nedostatka medija za eventualno ga{ewe luka.
Ekipa remontne radionice je krajem maja primarno razvezala

opremu, a zatim je ekipa PD Elektroistok-izgradwa obavila demo-

nta`u celokupne opreme u poqu 110 kV. Posle demonta`e opreme pr-

istupilo se va|ewu starih temeqa i iskopu zemqe za nove temeqe.
Uporedo sa zapo~etim radovima, PD Elektroistok Projektni biro

u`urbano je radio na izradi projektne dokumentacije. 
Svakodnevna ki{a je ometala nalivawe temeqa, ali je ipak kon-

strukcija postavqena i pripremqena za monta`u nove opreme. Na-

kon monta`e celokupne opreme, postavqawa novih kablova i adap-

tacije ormana u poqu, opremu su ispitali Tehnika, Slu`ba odr`a-

vawa i Slu`ba za{tite. Posle ispitivawa poqe je stavqeno pod

napon. 

IZ POGONA I CENTARA

dame
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N
a Trafostanici Beograd 5
(220/110 kV), pu{ten je u rad

transformator T 5 (220/110
kV, instalisane snage 250 MVA),
redovno remontovan i ugra|ena je

kompletno nova pripadaju}a opre-

ma. To je jedan od ozbiqnih poslo-

va na tom EMS-ovom postrojewu,
koje se temeqno rekonstrui{e

sredstvima iz kredita Evropske

investicione banke.
Uz ~iwenicu da je nedavno pu-

{ten u pogon i transformator T

7 (tako|e 220/110 kV i instalisa-

ne snage 250 MVA), TS Beograd 5
postaje mnogo pouzdanije postro-

jewe, posebno u svetlu ~iwenice

da je povezan sa TS Obrenovac

posredstvom ~etiri 220-kilo-

voltna dalekovoda, a na 220-ki-

lovoltne sabirnice u tom po-

strojewu prikqu~eni su genera-

tori iz Termoelektarne Nikola

Tesla A. Osim toga, sigurnost

snabdevawa i privrede, i osta-

lih potro{a~a u Novom Beogradu

znatno je ve}a. 
Na TS Beograd 5, u „`ivom“ po-

strojewu, odvija se niz vrlo zna-

~ajnih zahvata, izazovnih ~ak i za

iskusne, vrhunske kadrove.
P. B.

U
TS Obrenovac, u kojoj je pr-

o{le godine zapo~ela zam-

ena VN opreme po poqima,
maj mesec je protekao u radovima

na zameni opreme u poqima T1 sa

obe strane. Po planu, koji je i

ostvaren, radovi su zavr{eni

po~etkom juna. Zameweni su prek-

ida~ i rastavqa~i u sva tri sist-

ema sabirnica na 220kV a na str-

ani 400kV, zameweni su prekida~,
izlazni rastavqa~ i rastavqa~i

u I,II, i pomo}nog SS, kao i sva tri

strujna merna transformatora. 
Rastavqa~i su zameweni novim,

proizvodwe Minel, prekida~i su iz

fabrike Simens, a merni transfo-

rmatori proizvedeni u Kon~aru. 
Monta`u je radila ekipa PD

Elektroistok izgradwe u sara-

dwi sa zaposlenima EMS-a u TS

Obrenovac, dok je Projektni biro

izradio dokumentaciju. 
M. V.

IZ POGONA I CENTARA

POGON PRENOSA BEOGRAD

Na TS Beograd 5 pu{ten u rad trafo T 5

Radovi u poqima 400 i 220 kV transformatora T1 u TS Obrenovac 
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N
ovi energetski transfor-

mator snage 300 megavol-

tampera na Transforma-

torskoj stanici 400/110 kilovol-

ti Kragujevac 2 pu{ten je u pogon

4. juna. Taj transformator je po-

stavqen umesto starog demonti-

ranog transformatora iste insta-

lisane snage koji je proizveden

1976. godine u Kon~aru. Novi tra-

fo tako|e je istog proizvo|a~a.
Radovi na tom projektu, odno-

sno – demonta`a. po~eli su 14.
aprila. Monta`a novog transfor-

matora, navla~ewe na kadu i sva

potrebna ispitivawa po~ela su 4.
maja, da bi se stavio u funkciju

pomenutog 4. juna.
Ukupna vrednost svih radova,

kao i tenderska nabavka novog

transformatora, staje ne{to vi-

{e od dva miliona evra.
U ovom zna~ajnom projektu u~e-

stvovali su Pogon prenosa Kru{e-

vac, i to zaposleni u remontnoj

radionici koji su demontirali

stari trafo, a zaposleni iz PD

Eelktroistok - Izgradwa d.o.o. su

montirali novi transformator.

Projekat svih radova uradio je PD

Elektroistok - Projektni biro

d.o.o, lokalni transport firma

Bora Ke~i} iz Beograda a ispiti-

vawe za{tite uradile su nadle-

`ne slu`be Pogona prenosa Kru-

{evac i Pogona Tehnika. Ispiti-

vawe uzemqewa i ispitivawe

trafo-uqa obavio je Institut Ni-

kola Tesla, a remont i vra}awe

remontovanih primarnih veza

ekipe Pogona Kru{evac, monito-

ring predstavnici proizvo|a~a, a
celokupan nadzor i koordinacija

nad ovim zna~ajnim projektom po-

vereni su Centru za Investicije

JP EMS.
Realizaciojom celokupnog pro-

jekta, gradovi Kragujevac, Aran|e-

lovac, Mladenovac, odnosno, po-

tro{a~ki konzum [umadije, dobi-

}e sigurnije, kvalitetnije i pou-

zdanije snabdevawe elektri~nom

energijom, a od posebnog je zna~aja

i za sigurnije snabdevawe elek-

tri~nom energijom Fabrike Fiat

automobili u samom Kragujevcu.
Za demontirani transforma-

tor formira}e se stru~na Komi-

sija za negovu defekta`u. Na

osnovu odluke Komisije zna}e se

naredni tehni~ko-pravni postup-

ci, a koji se ti~u tog trafoa.
M. Vukas

IZ POGONA I CENTARA

POBOQ[ANE NAPONSKE PRILIKE U [UMADIJI

Novi trafo na TS Kragujevac 2
Zamewen trafo iz 1976. godine novim transformatorom

Pouzdanije snabdevawe elektri~nom energijom u [umadiji

Prilikom demonta`no-monta`nih radova na TS Kragujevac 2 ko-

ri{}ena je nova cisterna za pretakawe trafo-uqa. Cisternu,
koja je proizvedena 2010. godine u fabrici Fluid - Utva u Pan-

~evu, JP EMS je nabavio pro{le godine za sopstvene potrebe.
Cisterna ima zapreminu od 80 metara kubnih, hermeti~ka je sa

kapacitetom od 72 tone vrelog trafo-uqa.
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U
najve}oj trafostanici u Voj-

vodini, Novi Sad 3 na Rim-

skim {an~evima, ukupne in-

stalisane snage 1.000 megavoltam-

pera (MVA) u toku je generalno ure-

|ivawe unutra{wosti i spoqa-

{weg dela trafostanice, iznosi

se {ut i otpad zaostao od rekon-

strukcije ove trafostanice, a tre-

nutno se radi redovan remont

opreme, koji je po~eo u januaru ove

godine

- Po~etkom godine uradili smo

dubinsko pra`wewe akumulator-

skih baterija, a u aprilu obavili

ispitivawe za{tite dalekovoda

od Novog Sada 3 - Subotice 3, po-

tom dalekovoda Novi Sad 3 – Teme-

rin i dalekovoda Novi Sad 3 – Fu-

tog, a ura|en je i redovan godi{wi

remont i ispitana za{tita na da-

lekovodu Novi Sad 3 - Novi Sad 9 -
ka`e {ef trafostanice Novi Sad

3 dipl.el.in`. Vladimir Mili-

vojevi}. 

Rekonstrukcija

Ono {to je svakako jo{ uvek naj-

aktuelnije kada je u pitawu ova

trafostanica, svakako je wena re-

konstrukcija, koja je usledila na-

kon NATO bombardovawa, kada je

o{te}en zna~ajan deo postrojewa i

opreme.
Rekonstrukcija je trajala od

2007. do 2009. godine. Ugra|ena je

savremena rasklopna oprema i no-

vi sistem za{tite i upravqawa.
Kompletno su rekonstruisana 400 i
110-kilovoltna postrojewa i deli-

mi~no 220-kilovoltno postrojewe.
- Prilikom posledwe rekon-

strukcije ostalo je nedovr{eno 20-
kilovoltno postrojewe. Za sada,
postoje indicije da bi izgradwa

tog postrojewa trebalo da po~ne

2012. godine. Do kraja ove godine

bi}e odr`an tender za nabavku

opreme 20-kilovoltnog postroje-

wa. Ina~e, samo postrojewe treba-

lo bi da sadr`i {est }elija, dve

trafo }elije, dve vodne }elije,

jedno spojno poqe i jedno merno po-

qe, - precizirao je Milivojevi}.
On ka`e da je tokom posledwe

rekonstrukcije trafostanice sa-

gra|ena zajedni~ka uqna jama za

sve transformatore.
- Jama je povezana sa slivnim

levkom (kadom) ispod svakog {ti-

}enog transformatora, pomo}u od-

govaraju}eg odvoda. Projektovana

je tako da mo`e da primi ukupnu ko-

li~inu uqa energetskog transfor-

matora koju sadr`i najvi{e uqa.
Uloga uqne jame je da spre~i pro-

dor uqa u vodotokove i kontamina-

ciju okolnog zemqi{ta - ka`e {ef

trafostanice Novi Sad 3.
Rekonstruisana je i sopstvena

potro{wa trafostance. Komplet-

no je rekonstruisan razvod 0.4 ki-

lovolti i razvod jednosmernog na-

pona 220 volti (ispravqa~ je tipa

“Bening” i zamewene su akumula-

torske baterije, proizvo|a~a “Hop-

pecke”). 

Planovi 

- U bliskoj budu}nosti, kada bude

rekonstruisana trafostanica Sr-

bobran, bi}e i izmeweno 220-kilo-

voltno postrojewe u trafostanici

Novi Sad 3, odnosno tendencija je

da se postrojewe postepeno ugasi.
Naime, trafostanica Srbobran

predvi|ena je da bude 400 na 110 ki-

lovolti, pa samim tim daalekovod

217/2 koji spaja trafostanicu Novi

Sad 3 sa Srbobranom bi}e kori-

{}en kao 110-kilovoltni daleko-

vod, - objasnio je Milivojevi}.
On dodaje da }e dalekovod

217/1 koji dolazi iz trafostanice

Obrenovac biti spojen sa daleko-

vodom 275 koji ide prema Zrewa-

winu 2, i to van trafostanice No-

vi Sad 3, ~ime }e, kako ka`e, 220-
kilovoltno postrojewe TS Novi

Sad 3, potpuno izgubiti na zna~aju. 

Oprema 

Kada govorimo o rasklopnoj

opremi, ka`e na{ sagovornik, tre-

ba re}i da su od proizvo|a~a pre-

kida~a zastupqeni “SIEMENS”,
ABB, “AREVA” koji, kao medijum za

ga{ewe luka, imaju gas SF6. [to se

ti~e rastavq~a uglavnom su zastu-

pqeni „AREVA“ i „MINEL“. 
- Strujni i naponski merni tran-

sformatori ve}inom su proizvo|a-

~a “KON^AR”, a u mawem broju od

proizvo|a~a “HAEFELY” i “ARTEC-
HE”. [to se ti~e upravqawa ugra-

|ena je “SIEMENS”-ova SCADA. Za

za{titu dalekovoda i transfor-

matora kori{}eni su “SIEMENS” i
“AREVA” mikroprocesorski releji -
ka`e Milivojevi}.

Bombardovawe – podse}awe

Prilikom bombardovawa, po-

strojewe je ga|ano u ~etiri navara-

ta. U po~etku NATO je koristio gra-

fitne bombe, koje su izazivale

kratke spojeve u postrojewu i sa-

mim tim onemogu}avale rad, a ka-

snije postrojewe je ga|ano i kla-

si~nim razornim bombama. 
- Tada su o{te}ena sva tri po-

strojewa 400, 220 i 110 naponskog

nivoa, kao i transformator 220 na

110 kilovolti, snage 150 megavo-

lampera, - ka`e Milivojevi}.

TS Novi Sad 3 

– karakteristike

Najve}a trafostanica u Vojvo-

dini, Novi Sad 3, nalazi se na po-

vr{ini od 18 hektara i zna~ajna je

za snabdevawe elektri~nom ener-

gijom, ne samo Novog Sada, ve} i

{ireg podru~ja Vojvodine. 
Postrojewe 400-kilovoltnog na-

pona ima dva sistema glavnih sa-

birnica. ^ine ga tri dalekovoda,
tri trafo poqa i jedno spojno po-

qe.
220-kilovoltno postrojewe ima

dva sistema glavnih sabirnica i

~ine ga tri dalekovodna, jedno tra-

fo i jedno spojno poqe. Isti broj

sabirnica ima i 110-kilovoltno

postrojewe, s tim {to ono poseduje

jedanaest dalekovodnih, dva tra-

fo i jedno spojno poqe.
S. E.

IZ POGONA I CENTARA

TRAFOSTANICA NOVI SAD 3

Traje redovan remont



25

E
MS-ovci su poznati po krea-

tivnom pristupu problemi-

ma i sposobnosti da preva-

zi|u te{ko}e i prepreke, bile

one redovne ili neuobi~ajene.
Takav primer nalazimo u Pogo-

nu Beograd, u Slu`bi za Odr`ava-

we visokonaponske opreme, gde u

nevelikoj radionici iskusna eki-

pa elektromontera vr{i remonte

malouqnih prekida~a proizvo|a-

~a ~ije su fabrike odavno zatvo-

rene i za koje je nemogu}e nabavi-

ti originalne rezervne delove.
Ipak, EMS-ovi entuzijasti, kori-

ste}i dugogodi{we iskustvo u ra-

du sa prekida~ima i poznaju}i ka-

ko prekida~i funkcioni{u, pro-

nalaze na~ine da remont obave

tako kvalitetno da se upotrebqi-

vost remontovanih prekida~a mo-

`e uporediti sa sasvim novim. 
-Moglo bi da se ka`e da smo re-

stauratori, - kroz osmeh ka`e Mi-

lan Vojinovi} koji, uz Jovana

Kne`evi}a i Vladana Mari~i-

}a, remontuje prekida~e. Pomo}

im pru`aju mla|i kadrovi, tako

da ta praksa ima i edukativni ka-

rakter.
- Prekida~i se u ovoj radioni-

ci remontuju ve} nekoliko godina,
kad god ima potrebe, a radili smo

sa prekida~ima iz raznih postro-

jewa, svih naponskih nivoa i svih

proizvo|a~a, mada je najvi{e bi-

lo Minelovih, - dodaje Vojinovi}.
Najnovija „resturacija“ ura|e-

na u ovoj radionici je generalni

remont prekida~a tipa VPS
1232/2F, izvr{en zbog havarijske

potrebe zamene prekida~a u TS

Beograd 1. Veliki doprinos, kao i

ranije, pru`ili su ispitiva~i

dipl.el.in`. Goran Raleti},
dipl.el.in`. Dejan [eatovi} i

el.teh. Dejan Stamenkovi}, koji

su izvr{ili dijagnosti~ka ispi-

tivawa i omogu}ili da se izvr{e

pode{avawa prekida~a prema

fabri~kim kriterijumima. Sve

aktivnosti odvijaju se pod budnim

okom rukovodioca Slu`be za odr-

`avawe VN opreme Branislava

Prodanovi}a, koji svojim suge-

stijama i zalagawem osigurava da

se remont nesmetano odvija.

- Remontovani prekida~i rade

kao novi; mo`da i boqe, - ~uje se

u radionici od montera i in`e-

wera posle zavr{enog posla, u ve-

seloj atmosferi. Premda je ta re-

~enica izgovorena u {aqivom to-

nu, trud, ume{nost i postignuti

rezultati svakako su ozbiqni. 
M. Bogi}evi}

IZ POGONA I CENTARA

REMONT STARIH PREKIDA^A U RADIONICI U POGONU BEOGRAD

„Restauratori“ iz EMS-a
Remontovani prekida~i rade kao novi, ka`u monteri

U ovoj radionici prekida~i dobijaju novi `ivot
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P
renosom elektri~ne ener-

gije u Crnoj Gori bavi se

kompanija Crnogorski

elektroprenosni sistem AD

(CGES AD). Kompanija se ~esto

transformisala, pri tom nepre-

stano obavqaju}i osnovni zada-

tak - obezbe|ewe sigurnog rada i

razvoja elektroprenosnog siste-

ma Crne Gore. CGES AD je novo

ime akcionarskog dru{tva Pre-

nos, koje je formirano 2009. godi-

ne odlukom skup{tine akcionara

EPCG, kako bi se {to efikasnije

odgovorilo na zahteve koje name-

}u liberalizacija tr`i{ta elek-

tri~ne energije i propisi EU u po-

gledu razdvajawa tr`i{nih i mo-

nopolskih delatnosti.

Od vremena pu{tawa u rad pr-

ve prenosne trafostanice u Nik-

{i}u 1957. godine, elektropreno-

sni sistem Crne Gore je izrastao u

moderan sistem koji je sna`no po-

vezan sa sistemima susednih ze-

maqa. O wegovom funkcionisawu,

odr`avawu i razvoju danas brine

325 zaposlenih. CGES AD raspo-

la`e prenosnom mre`om koju ~ini

vi{e od 1300km dalekovoda, 24

trafostanice i razvodna postro-

jewa na naponskim nivoima 400kV,

220kV i 110kV. Sa okolnim siste-

mima povezuje je devet interko-

nektivnih dalekovoda. U okviru

trafostanica nalazi se 39 tran-

sformatora prenosnih odnosa

400/220, 400/110, 220/110, 110/35 i

110/10 kV, ukupne instalisane

snage oko 2800MVA. Iz prenosne

mre`e, elektri~nu energiju, osim

distributivnog konzuma, preuzi-

maju i direktni potro{a~i - Kom-

binat Aluminijuma Podgorica,

@elezara Nik{i} i @elezni~ka

infrastruktura Crne Gore AD

Podgorica.

Nadzor i upravqawe elektro-

energetskim sistemom Crne Gore

obavqa se iz Nacionalnog Dispe-

~erskog Centra u Podgorici, koji

je u tu svrhu opremqen savreme-

nom opremom za akviziciju poda-

taka iz svih objekata prenosne

mre`e. Centar samostalno oba-

vqa funkciju regulacije snage i

frekvencije, koja po~iva na SCA-

DA sistemu, u potpunosti razvije-

nom i implementiranom sopstve-

nim snagama. Nova verzija SCADA

sistema, koja je dodatno pove}ala

observabilnost prenosne mre`e i

omogu}ila daqinsku komandu ko-

mutacionom opremom u prenosnoj

mre`i, odnedavno je u operativnoj

upotrebi. U Centru se nalazi i

server AMR sistema (sistema za

automatsko o~itavawe brojila),

~ime se obezbe|uje brzo prikupqa-

we podataka najvi{e ta~nosti, o

tokovima snaga na granicama sa

okolnim operatorima prenosa, kao

i proizvo|a~ima i potro{a~ima.

U predstoje}em periodu CGES

AD o~ekuje obiman investicioni

plan. Realizacija budu}ih proje-

kata unapredi}e pouzdanost rada

elektroprenosnog sistema Crne

Gore i omogu}iti da Crna Gora po-

stane va`no elektroenergetsko

~vori{te u regionu, sna`no pove-

zano sa budu}im regionalnim tr-

`i{tem elektri~ne energije.

Priredio:

M. Bogi}evi}

IZ REGIONA

CGES AD - moderan sistem sna`no povezan sa sistemima su-

sednih zemaqa

UPOZNAJEMO OPERATORE SISTEMA: CRNA GORA

Pouzdan rad i ambiciozni planovi

CGES AD raspola`e prenosnom mre`om koju ~ini 
vi{e od 1300km dalekovoda
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I
zvr{ni odbor Sin-

dikata EMS je, na

predlog Resora za

socijalnu za{titu, stan-

dard, sport, rekreaciju i

kulturu, doneo odluku da

se, u saradwi sa Sindi-

katom MEPSO, od 20. do

27. avgusta 2011. godine,
za zaposlene u delovima

Preduze}a, organizuje

sedmodnevni rekreativ-

ni odmor Makedoniji.
Aran`man je namewen za-

poslenima koji ne kori-

ste zajedni~ki program

rekreacije Poslodavca i

Sindikata u objektu „Vi-

la Jawi}“ na Zlatiboru. 
EMS-ovcima su ponu-

|ene dvokrevetne sobe

hotela „Desaret“ u selu

Pe{tani, udaqenom 12
kilometara od Ohrida i

zakupqena soba (studio

3+1, {est smena u perio-

du jul - avgust). Kvote su

odre|ene prema broju

~lanova sindikata: Bor -
7, Novi Sad - 9, Kru{e-

vac - 18, Vaqevo - 11,
Elektroistok Projektni

biro - 2 i Obili} - 1.
Organizator puta u

Makedoniju je Nedeqko

Ogrizovi}, zamenik

predsednika Sindikata

EMS. On je istakao da se

i taj deo zajedni~kog

programa Poslodavca i

Sindikata za prevenciju

radne invalidnosti, re-

habilitaciju, sportsku

rekreaciju i rekreativ-

ne odmore, finansira 40
posto iz sredstava Po-

slodavca, po 20 posto

Centrale Sindikata

EMS i sindikata delova

Preduze}a ili izdvoje-

nih privrednih dru{ta-

va i li~nog u~e{}a ~la-

nova Sindikata EMS –
20 posto.

Zaposleni u Javnom

preduze}u „Elektromre-

`a Srbije“ koji nisu ~la-

novi Sindikata EMS

participiraju 60 posto

tro{kova, a gde je mogu}e

u~e{}e ~lanova porodi-

ce ili drugih „pratioca“
– 100 posto. Sindikati

delova Preduze}a mogu

dogovoriti razmenu svo-

jih kapaciteta u objektu

„Vila Jawi}“ na Zlati-

boru i hotela „Desaret“
na Ohridskom jezeru u

Makedoniji.

Razglednica

Drage na{e koleginice i kolege {aqemo vam

puno toplih pozdrava sa rekreativnog odmora u

Gr~koj. Nismo vas zaboravili, {to se, nadam se,
iz prilo`ene fotografije vidi. Slikali smo se

u bistroj i toploj vodi Egejskog mora pored ostr-

va Korwa~a na kome se gnezde kolonije galebova

koje se ovoga puta ne vide).
Savetujemo iskreno da se prijavite za slede-

}u rekreaciju.
Srda~no va{e mokre i preplanule koleginice

i kolege.

Svim ~lanovima Sindikata, 

ali i svim zaposlenim u JP EMS,

~estitamo Dan Preduze}a

Sindikat EMS

SINDIKALNE AKTIVNOSTI

S
portska sekcija

Sindikata JP

Elektromre`a Sr-

bije organizovala je, od

20. do 22. maja, na teni-

skim terenima „Sala{

\or|evi}“ kod Subotice,
~etvrto pojedina~no tak-

mi~ewe u tenisu. 
U~estvovalo je dvana-

est takmi~ara, a najboqi

je i ove godine bio Pre-

drag Marinkovi}, monter

dalekovodne ekipe Bajina

Ba{ta, iz Pogona Vaqevo.
Drugo mesto osvojio je

Miqan Poti}, monter iz

Pogona Bor, a tre}e Mi-

lo{ Mladenovi}, izvr-

{ni direktor za upra-

vqawe i tr`i{te.
S. E.

Rekreativni odmor 

u Makedoniji

TENISKI TURNIR NA PALI]U

Pobednik Predrag Marinkovi} 
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EU kritikuje odluku Nema~ke 
o zatvarawu nuklearki

Odluka nema~ke Vlade o skorom
zatvarawu nuklearki nai{la je na
kritike u Evropskoj uniji, ~ije se osta-
le ~lanice pla{e da }e to za wih zna-
~iti dodatne milijardske tro{kove.
Evropski komesar za energetiku Ne-
mac Ginter Ojtinger najavio je izradu
analize posledica odluke nema~ke
Vlade. On je, dodu{e, rekao da druge
zemqe imaju deset godina vremena da
se pripreme, obzirom da bi nuklearke
trebalo postupno da se zatvore do
2022. Ta analiza bi}e gotova tek u je-
sen, ali bi zbog velikog nezadovoq-
stva u EU mogla ranije uslediti van-
redna sednica ministara za energeti-
ku, tvrde diplomatski izvori u Brise-
lu. Francuski ministar za energetiku
Erik Beson je ve} prigovorio da je
Berlin svoju odluku doneo bez pret-
hodnih konsultacija sa evropskim
partnerima. “Nema~ka je suverena dr-
`ava, ali su posledice te odluke
evropske”, objavio je Beson. ^iwenica
je da je posle odluke Berlina da is-
kqu~i osam najstarijih reaktora cena
struje u veleprodaji porasla za 10 od-
sto. Me|u lobistima u Briselu kru`e
interne ra~unice velikih energetskih
koncerna da }e potro{a~e u EU “prena-
gqeno napu{tawe atomske energije ko-
{tati gotovo 40 milijardi evra.” 

Italijani odbili nuklearke
Italijanski premijer Silvio

Berluskoni priznao je poraz na re-
ferendumu o uvo|ewu nuklearne ener-
gije u Italiji. Na referendumu se 95
odsto glasa~a izjasnilo protiv pred-
loga. Budu}i da se na referendum oda-
zvalo 57 odsto glasa~a, wegov rezul-
tat je obvezuju}i. Italijani su istom
prilikom glasali i protiv druga dva
predloga: protiv privatizacije vode-
nih resursa i protiv ~uvawa imunite-
ta ~lanova Vlade od su|ewa. Italija
je gradwu nuklearnih elektrana zau-
stavila 1988. godine posle referen-
duma organizovanog nakon katastrofe
u ^ernobilu 1986. godine. 

Prvi ugovor operatora prenosa 
i distributera struje u Bugarskoj

Bugarski operator prenosne elek-
troenergetske mre`e NEK potpisao je
prvi put ugovor sa jednim distribute-
rom struje o prodaji elektri~ne ener-
gije. NEK je ugovor, posle sedam godina
pregovarawa, sklopio sa distribute-
rom EVN Bulgaria, lokalnom kompani-
jom austrijskog EVN-a, saop{tio je
predsednik Dr`avne komisije za regu-

laciju energetike i vodoprivrede
(DKEVR) Angel Semerxijev. On je re-
kao da NEK i daqe pregovara sa druge
dve distributivne elektroenergetske
kompanije u Bugarskoj, ~e{kim ^EZ-om
i nema~kim E.ON-om i dodao da uskoro
o~ekuje sklapawe i tih ugovora. Ener-
getski regulator ve~ du`e kritikuje
NEK i distributere zbog nepostojawa
formalnih me|usobnih odnosa. Dosko-
ra su EVN i NEK poslovali bez ugovo-
ra, a odnose bazirali na dokumentima
iz pro{losti. Ugovor, koji treba da se
obnavqa svake godine, odre|uje odno-
se izme|u dveju kompanija i potenci-
jalne penale u slu~aju neispuwavawa
ugovorenih koli~ina isporuka elek-
tri~ne energije. 

U Turskoj solarni klima ure|aji
U Turskoj je pokrenut veliki pri-

vatni projekat instalirawa klima-
ure|aja na Sun~evu energiju po hoteli-
ma u turisti~ki jakom regionu Antali-
ja. Stru~waci procewuju da bi takvi
ure|aji mogli u{tedeti do 70 posto
elektri~ne energije. Prose~no po ho-
telu, investicija bi iznosila oko 1
milion evra, a iznos bi se vratio kroz
u{tede na tro{kovima za struju u roku
pet – {est godina. Izra~unato je da u
hotelskim tro{kovima na podru~ju
Mediterana tro{kovi za energiju ~i-
ne 10 – 15 posto. Instalirawem solar-
nih klima-ure|aja, elimini{u se emi-
sije ugqen-dioksida, a prednost je i to
{to hotelijeri u ovom segmentu vi{e
ne zavise od fluktuacija cene energi-
je na tr`i{tu.

Ju`ni tok “smi{qeni blef”
Wujork Tajms objavquje analizu

prema kojoj je ruski projekat gasovoda
Ju`ni tok zapravo “smi{qeni blef”
sa ciqem da odvrati Evropu od grad-
we paralelnih gasovoda prema kaspij-
skim izvorima, uz istovremeno neu-
tralisawe Ukrajine da naplati svoju
ulogu strate{kog transportnog kori-
dora za ruski gas. U ~lanku se navodi
da uprkos godina promocije, jo{ nisu
poznati tro{kovi, pa ni ta~na ruta Ju-
`nog toka, ali je zato ovaj projekat do-
bro poslu`io Moskvi u gore navede-
nim strate{kim ciqevima. “Vi{e ne-
go ikada pre, Ju`ni tok nalikuje jed-
nom izuzetno velikoj i rizi~noj inve-
sticiji. Ali, {to se vi{e ~ini realni-
jim, toliko vi{e Rusija uspeva da uve-
ri Evropu da su alternativne gasne
rute nepotrebne”, ka`e Kristian
Egenhofer, energetski ekspert u bri-
selskom Centru za evropske politi~-
ke studije. “Iskreno, niti Ju`ni tok,
niti konkurentski evropski projekat
gasovoda Nabucco nemaju ekonomskog
smisla”, ka`e Masimo Di Odoardo,
vi{i globalni gasni analiti~ar u

konsultantskoj firmi Vud Mekenzi.
Po wemu, kako za Rusiju, tako za Evro-
pu bi bilo mnogo jevtinije prihvatiti
me|uzavisnost i poraditi na tome da
se Ukrajina u~ini jo{ pouzdanijim
tranzitnim koridorom.

Rast cena struje u BiH
Cena elektri~ne energije u Fede-

raciji BiH mogla bi da poskupi 47,4 po-
sto, a ne 30 posto, kako je do sada izno-
{eno u javnosti, upozoravaju iz Saveza
udru`ewa potro{a~a BiH. Predstav-
nica Saveza Gordana Buli} rekla je
da su u~esnici javnih rasprava, koje je
organizovala Regulatorna komisija za
elektri~nu energiju FBiH (FERK), po-
vodom zahteva Elektroprivrede BiH
za korekciju cena, obmawivani. “Uvek
je pomiwan samo prose~ni rast cena 13
do 21 posto kojim bi se osigurao potre-
ban ukupan prihod da “Elektroprivre-
da” ne bude u gubitku”, rekla je Buli}.
Prema wenim re~ima, da bi se nama-
klo prose~no pove}awe cena od 21
odsto, Elektroprivreda je zatra`ila
da doma}instvima, koja ~ine 50 odsto
ukupne potro{we struje, ovaj energent
poskupi 47,4 posto. Buli} navodi da
niko ne zna koliko poskupqewe }e
odobriti FERK, i dodaje da gra|ani, u
sada{woj situaciji, mogu podneti po-
ve}awe od 12 do 13 posto. 

Problemi s privatizacijom 
HE u Albaniji

Privatizacija hidroelektrana mo-
`e prouzrokovati kolaps energetskog
tr`i{ta i stvarawe monopla na tr`i-
{tu Albanije, izjavio je ekspert za
energetska pitawa, \er| Simaku. On
tvrdi da reforma energetskog sekto-
ra nije predvi|ala privatizaciju po-
stoje}ih proizvodnih kapaciteta nego
izgradwu novih hidro i termoelek-
trana. Prema wegovim re~ima, ovo je
pogre{an korak jer se prodaje najpro-
fitabilniji deo Elektroenergetske
korporacije Albanije (KE[). Po prvi
put u istoriji, Vlada Albanije je zva-
ni~no najavila nameru da ponudi dr-
`avne hidrocentrale privatnim kup-
cima. Nacrt zakona, kojim se omogu}a-
va privatizacija ~etiri hidroelek-
trana - HE Ulza, HE [kopet i dve na
reci Bistrica - je usvojen od strane
Parlamentarne komisije za privredu.
Vlada je u nacrtu omogu~ila dve al-
ternative i to direktnu prodaju i da-
vawe pod koncesijom. Prema nacrtu
zakona, potencijalnom kupcu }e se po-
nuditi 51 odsto akcija bilo koje od po-
menutih hidroelektrana. Ina~e, sve
~etiri zajedno imaju instalisanu sna-
gu od oko 77 megavata ili 5.3 odsto od
ukupne snage KE[-a. 
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Britanski regulator ne reaguje
zbog rasta cena struje

Britanski energetski regulator
Ofgem bio je pozvan da reaguje i “po-
ka`e zube” posle ovonedeqne odluke
elektroenergetske kompanije Skoti{
Pauer na {okantno pove}awe cena
struje za doma}instva od 180 funti u
prose~nom godi{wem ra~unu. List na-
vodi da se o~ekuje da }e i drugi snab-
deva~i elektri~nom energijom u Bri-
taniji slediti ovaj primer, uz obra-
zlo`ewe da je poskupeo MW na tr`i-
{tu na veliko. Uprkos rastu}em neza-
dovoqstvu kod potro{a~a, Ofgem je -
prema pisawu dnevnika - odbio da se
upli}e konstatuju}i “da je na energet-
skim kompanijama da objasne svoje pro-
fite i cene potro{a~ima i investi-
torima”

Belorusiji skupqa ruska “struja”
Ruski dr`avni elektroenergetski

kolos Inter RAO smawio je isporuke
struje susednoj Belorusiji, ~ija dr`av-
na kompanija Belnergo nije do isteka
roka, 8. juna isplatila dug od ~ak 1,5
milijardi dolara. Inter RAO je ispo-
ruke smawio sa 400 - 500 MW, na 200
MW, ali eksperti navode da to ne}e
mnogo uznemiriti beloruskog ~elnika
Aleksandra Luka{enka, jer je ta ze-
mqa tek 10 posto zavisna od ruske
uvozne struje. Belenergo je u martu
prestao da pla}a ra~une za uvezenu
elektri~nu energiju.

U Francuskoj zbog su{e prete 
restrikcijama

Rekordna su{a u Francuskoj preti
zalihama elektri~ne energije jer ni-
kad ni`i vodostaji smawuju kapacite-
te proizvodwe hidroelektrana i one-
mogu}avaju efikasno hla|ewe nukle-
ranih elektrana. Upozorewe je stiglo
kad je Nema~ka, od koje Francuska le-
ti ~esto kupuje elektri~nu energiju,
najavila ~uvawe zaliha elektri~ne
energije,. Erik Beson, francuski mi-
nistar energije, naglasio je da vlada
treba biti spremna na potencijalnu
nesta{icu elektri~ne energije. 

Za rasklapawe Kozloduja vi{e
od 1,1 milijardi evra

Za rasklapawe prva ~etiri reak-
tora jedine bugarske nuklearke Ko-
zloduj, koji su van upotrebe, neophod-

no je vi{e od 1,1 milijardi evra, saop-
{tio je ~lan grupe za demonta`u Vla-
dimir Lozanov i dodao da je u trenut-
no bezbe|eno mawe od polovine sred-
stava. “Zgrade energo-blokova, pod-
zemna komunikacija i oprema ostaju,
jer su povezani sa petim i {estim re-
aktorom koji rade”, rekao je Lozanov
novinarima. Bugarska nuklearka sa-
stavqena je iz {est reaktora, ali su
prva ~etiri, ja~ine od po 440 megavata
na zahtev Evropske komisije zatvore-
na iz bezbednosnih razloga neposred-
no pre ulaska zemqe u EU. Iako su van
ekploatacije, oni jo{ nisu demontira-
ni. U opticaju se nalaze peti i {esti
reaktor, novije ruske proizvodwe, ja-
~ine od po 1.000 megavata za koje
Evropska komisija smatra da ne pred-
stavqaju bezbednosni problem. Dva
aktivna reaktora pro{le godine po-
krila su 38 odsto potreba Bugarske za
elektri~nom energijom. 

Uprkos zatvarawu nuklearki cena
struje u Nema~koj kontrolisana
Pove}awe cena elektri~ne energi-

je u Nema~koj, koje }e neminovno biti
posledica odluke Vlade da zatvori
sve nuklearke u do 2022.godine, osta-
}e pod kontrolom, rekao je ~elnik ne-
ma~ke energetske regulatorne agenci-
je FNA, Matias Kurt. On je ocenio pre-
a,mbicioznim ciq Vlade da zadr`i
namet na tro{kove {irewa obnovqi-
vih izvora energije na 3,5 centi po
kWh. Kurt je rekao i da je izvodqivo
zadr`ati jedan od osam zatvorenih nu-
klearnih reaktora u stand-by modusu,
kao rezervni kapacitet u slu~aju ne-
sta{ica. On je, tako|e, naveo da }e
mre`ni operator mo}i da naredi fa-
brikama da prekinu rad ako stabil-
nost elektroenergetskog sistema bude
u opasnosti. 

Kina najve}i proizvo|a~ 
energenata

Kina je prema{ila SAD i postala
najve}i svetski potro{a~ energenata,
saop{tila je Britanska naftna kom-
panija BP. U izve{taju BP-a se navodi
da je u~e{}e Kine 2010. u ukupnoj svet-
skoj potro{wi energenata iznosilo
20,3 posto, ispred SAD sa udelom od
19 posto. SAD su, me|utim, i daqe naj-
ve}i potro{a~ nafte sa udelom u
svetskoj potro{wi od 21 odsto, {to je
dvostruko vi{e od kineske tra`we
tog energenta, navodi se u izve{taju.
Kineska potro{wa energenata je lani
porasla za 11,2 odsto, a ameri~ka za
3,7 odsto. 

Slovenija: skupqa gradwa 
bloka 6 TE [o{taw

Cena gradwe bloka 6 TE [o{taw
porasla je sa 655 miliona, na 1,3 mili-
jarde evra. Holding slovenske elek-
trarne (HSE) o ceni pregovara s Al-
stomom, a kona~ni ra~un zavisi}e od
ko{tawa opreme koju treba da nabavi
francusko-nema~ki konzorcijum.
Kqu~ni deo pogodbe je eskalacijska
klauzula o ceni opreme, {to je HSE s
Alstomom potpisao jo{ 2008., prema
kojoj bi cena trebalo da prati cenu me-
tala na svetskim berzama. U HSE ve}
mesecima nastoje da isposluju gorwu
granicu do koje se eskalacijska klau-
zula mo`e pewati, na {ta u Alstomu
na pristaju. 

Kako bi smawila javni dug i privu-
kla strane investicije vlada Slove-
nije pripremila je program smawiva-
wa dr`avnog udela u vode}im kompa-
nijama, bankama i osiguravaju}im dru-
{tvima, dok se energetski sektor, iz-
uzev udela dr`ave u Petrolu, ne}e
prodavati. Dr`ava }e i daqe ostati
100-postotni vlasnik Holdinga slo-
venske elektrane (HSE) i firme Gen
Energija koja upravqa dr`avnim ude-
lom u nuklearki Kr{ko. Vlasni~ki
udeo dr`ave u Petrolu smawio bi se
pak sa 30, na 25 odsto plus jednu deo-
nicu, ali tek nakon stabilizacije me-
|unarodnog finansijskog tr`i{ta, od-
nosno o~ekivanog rasta vrednosti ak-
cija slovenske naftne kompanije.
Plan treba da odobri Parlament.

NGO tra`i objavqivawe ugovora o
povezivawu Crne Gore i Italije

Mre`a za afirmaciju nevladinog
sektora u Crnoj Gori (MANS) zatra`i-
lo je od Ministarstva ekonomije da
postupi po odluci Upravnog suda i ob-
javi ugovor o izgradwi podmorskog ka-
bla izme|u Crne Gore i Italije, sklo-
pqen u novembru pro{le godine izme-
|u crnogorskog Prenosa i italijanske
Terne. Gra|ani moraju znati pod kojim
uslovima se namerava realizovati
ovaj posao. S obzirom da se u narednim
fazama planira izgradwa jo{ najma-
we jednog dalekovoda, ka Srbiji ili
Bosni i Hercegovini, onda gra|ani mo-
raju da znaju da li }e to oni da finan-
siraju iz svojih xepova i zbog ~ega.
MANS stoga poziva Ministarstvo eko-
nomije da kona~no objavi ugovor kako
bi poreski obveznici saznali da li
se doma}i resursi koriste da bi Crna
Gora imala benefite, a gra|ani dobi-
li jevtiniju struju, ili }e Italija
struju izvoziti morskim putem i pro-
davati jevtinije svojim gra|anima. 
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V
e}ina qudi je tokom zim-

skih meseci „dobila“ ne-

koliko kilograma vi{ka,

{to se da primetiti tek kada iz

kabaste i slojevite zimske gar-

derobe pre|emo na laku letwu.

Zato je jedan od najboqih saveta

za leto onaj koji nam govori ka-

ko da smr{amo i oslobodimo se

vi{ka te`ine pre dolaska ve-

likih letwih vru}ina.

Uop{teno govore}i o ovoj temi,

postoje dve grupe qudi. Prvu ~ine

one osobe koje imaju dva do tri ki-

lograma vi{ka, a taj suvi{ni deo

na{e mase najvi{e se odnosi na

akumuliranu te~nost i vrlo malo

na masti. Drugu grupu ~ine svi oni

koji su se tokom zime ugojili malo

vi{e od 5 kilograma. Kod wih se

pored te~nosti akumulirala i

znatna koli~ina masti koja, pored

korekcija u ishrani, zahteva i

svakodnevnu intenzivniju fizi~-

ku aktivnost, a sve u ciqu posti-

zawa optimalne telesne te`ine i

kondicije.

[TA DA RADIM 

– [TA DA JEDEM?

Kako obi~no razmi{qa osoba

koja se ugojila... „Jao, opet sam se

ugojio/la! Gotovo svi nagomilani

kilogrami su se „zalepili“ u pod-

ru~je trbuha i kukova. Ma, nema

{anse ponovo da se ste{em i u|em

u letwe stvari. Mo`da bi ve}i

broj nove garderobe bilo re{ewe.

Kako da smr{am?“

Naravno da proces „skidawa“

kilograma nije lak, ali je izvo-

dqiv ukoliko ste disciplinova-

ni, strpqivi i motivisani. U tom

slu~aju za dve nedeqe bi mogli da

skinete polovinu suvi{nih kilo-

grama, a onda vrlo lako i ostatak

u drugih ~etrnaest dana. Zato, re-

cite „zbogom“ kilogramima za me-

sec dana!? Evo nekoliko saveta

„EMS“-ove ambulante kako to da

postignete:

Obavezno doru~kujte svako ju-

tro. Ne preska~ite doru~ak! Za-

po~nite prvi dan sa kukuruznim

ili ovsenim pahuqicama i mle-

kom sa malim procentom masno}e

ili {oqicom je~mene kafe. Drugi

dan popijte ~aj sa limunom uz tost

sa medom i to naizmeni~no pona-

vqate tokom cele nedeqe. Oko

podneva jedan dan pojedite jedan

od fermentiranih proizvoda

(acidofilno mleko, jogurt, ke-

fir), a drugi dan neko sezonsko

vo}e, opet naizmeni~no sedam da-

na. Ru~ak svaki dan treba da za-

po~ne salatom koja ce da vas zasi-

ti, a da se nastavi testeninom za-

~iwenom maslinovim uqem i pre-

livenom paradajz sosom. Ve~eraj-

te bar 4 sata pre odlaska na spa-

vawe i to ribu, sve` sir, belo pi-

le}e meso, grilovano ili kuvano

sezonsko povr}e. Maslinovo uqe

slu`i da se jelo za~ini i ne bi

trebalo uzimati vi{e od 3 ka{i-

~ice dnevno. Pred spvawe dobro

bi bilo da se popije ~aj od nane

ili koprive. Slede}e 2 – 3 nede-

qe nastaviti sa istim re`imom

ishrane i kombinovati namirni-

ce po svojoj `eji, sa tim da se sva-

kodnevno uvodi {to vi{e povr}a.

Dobro je u ishrani koristiti tzv.

gorko biqe kao {to je sve popu-

larnija rukola, cikorija, ali i

keq. Ove biqke, karakteristi~-

no gorkog ukusa, bogate su fitoe-

lementima koji imaju jak antiza-

paqenski efekat, te mogu da de-

luju i kao prirodni lek. Rukola

ima detoksikacijski i diuretski

efekat, pa poma`e u eliminaciji

vi{ka nakupqene te~nosti u or-

ganizmu. Bogata je folnom kise-

SAVETI IZ EMS-OVE AMBULANTE
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linom – sastojkom koji uti~e na

rast i metabolizam aminokise-

lina, a ~iji nedostatak ~esto po-

stoji kod dece i starijih osoba, i

dovodi do slabosti i pada kon-

centracije. Slatki{i su dozvo-

qeni dva puta nedeqno i to is-

kqu~ivo sladoled, kojeg treba

pojesti kao dezert neposredno

posle ru~ka.

U ve} preporu~eni re`im is-

hrane, bilo bi po`eqno jedan dan

u nedeqi odvojiti za tzv. „progra-

miranu ishranu“. To je vrsta ~i-

{}ewa organizma, kada se ceo dan

jede samo jedna namirnica i pije

do 2 litre biqnih ~ajeva od bru-

snice ili koprive. Takve, univer-

zalne namirnice su jogurt i lube-

nica. Jogurt podsti~e dobru pro-

bavu i ja~a odbrambena svojstva

organizama. Najboqe je koristiti

one sa mawim procentom mle~ne

masti, ali i one u kombinaciji sa

vo}em. Lubenica poboq{ava pro-

bavu, pra`wewe creva, ima diu-

retski efekat, ali i pove}ava

elasti~nost ko`e i tonus ~itavog

organizma. Ona se sastoji od 95%

vode u kojoj su rastvoreni mnogi

vitamini i minerali, ali i malo

{e}era, te mo`e da se jede u neo-

grani~enim koli~inama jer daje

ose}aj sitosti. 

[TA I KAKO 

DA VE@BAM?

Pored korekcija u na~inu is-

hrane, za doterivawe linije, ali

i za o~uvawe i poboq{awe op-

{teg zdravqa, veoma je bitno

upra`wavati i neku vrstu fizi~-

ke aktivnosti bar 2 – 3 puta ne-

deqno. Postoje dve vrste ve`ba-

wa: aerobni i anaerobni trening. 

Aerobni trening je ona vrsta

ve`bawa kod koje se za pokreta-

we mi{i}a koristi kiseonik. Ta-

kve ve`be su dugotrajnije ali su

slabijeg intenziteta: hodawe, tr-

~awe, vo`wa bicikla i rolera,

plivawe, planinarewe... Prepo-

ru~qive su jer ja~aju srce, krvne

sudove i plu}a, dovode do psihi~-

kog rastere}ewa i smawewe stre-

sa, ali i za smawewe telesne te-

`ine jer poja~avaju iskori{}ewe

masti iz tela kao izvora energije

za ve`bawe.

Anaerobni trening je vrsta ve-

`bawa kod koje se energija dobija

iz hranqivih materija u organi-

zmu, pri ~emu se u mi{i}ima po-

sle izvesnog vremena stvara i ne-

povoqna mle~na kiselina. Ove

ve`be su visokog intenziteta i

kratkog trajawa, te je ~esto po-

trebno praviti pauze u toku ve-

`bawa. To su: br`a tr~awa do

1km, tenis, veslawe, teretana,

kra}a i br`a tr~awa u sportovi-

ma kao {to su fudbal, rukomet i

ko{arka.

Nijedna fizi~ka aktivnost ni-

je iskqu~ivo aerobna ili anae-

robna. U zavisnosti od stepena

intenziteta treninga dominira

jedan ili drugi na~in dobijawa

energije. Kada pri~amo o zdravqu

i rekreaciji, trebalo bi fizi~ku

aktivnost zapo~eti sa aerobnim

ve`bama kako bi se oja~ao kardi-

ovaskularni, mi{i}ni i respira-

torni sistem. Preporu~qivo je

krenuti sa {etwama od po sat

vremena tri puta nedeqno tokom

mesec dana. Nakon toga nastaviti

sa laganim tr~awem tri puta ne-

deqno, isto meseca dana, uz po-

stepeno ukqu~ivawe br`eg tr~a-

wa u intervalima od 10 – 15 se-

kundi. Ukoliko se ovih saveta bu-

dete pridr`avali, ne}ete dobiti

upalu mi{i}a i rekreacija vam

ne}e pretstavqati bauk i optere-

}ewe, ve} pravo zadovoqstvo.

Kao {to sam i napomenula, da bi-

ste za letwe dane doveli svoju fi-

guru u `eqeno stawe, morate da ko-

rigujete ishranu i da se redovno

hranite, da se redovno rekreirate

i ve`bate, da budete motivisani,

disciplinovani i da se naoru`ate

strpqewem. Rezultati }e da budu

evidentni ve} nakon mesec dana. 

Dr Aleksandra Karapanxi}

lekar op{te prakse 

u ambulanti „EMS“
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